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JAK PODWYZSZYC POZIOM 
NASTUDIACH 
WIECZOROWYCH I ZAOCZNYCH 

Petycj~ w sprawie utworzenia specjalnej 
komisji akademickiej zamierza wyslac do 
szefa MEN, Jerzego Wiatra, sejmowa ko
misja edukacji. Nowa komisja mialaby 
walczyc ze spadkiem poziomu nauczania 
na studiach wieczorowych i zaocznych. 

. - Egzamin na studia zaoczne w Szkole 
·· Gl6wnej Handlowej SC:\. na poziomie bystre

go absolwenta szkoly podstawowej. Studia 
zaoczne na Akademii Medycznej to zwykle 
oszustwo- ocenil Ludwik Turko (UW). 

Wedlug Krzysztofa Dolo we go (UW), przy
czyna tkwi w kiepskiej sytuacji finansowej 
uczelni. - Uczelnie zmuszone SC:tlupie fraje
r6w i to coraz glupszych - zauwazyl. 

Przedstawiciel Rady Gl6wnej Szkolnictwa 
Wyzszego zgodzil si<e ze wiedza po studiach 
zaocznych zwykle nie odpowiada temu co 
zawiera dyplom. 

Dlatego- zdaniem posl6w - o odpowiedni 
poziom na tych uczelniachwinna zadbae spe
cjalna akademicka komisja akredytacyjna. 

,iycie" 22.01.97 

NAGRODYMEN 

Wkr6tce uplynie termin skladania wnio
sk6w o nagrody Ministra. Poniewaz muszC:t 
one dotrzee do MEN do 3 I marca 1997 r., 
formalnosci na Uczelni musZC:t bye przepro
wadzone odpowiednio wczesniej. Do 3 mar
ca 1997 v.rypelnione formularze wniosk6w 
musz'l. bye zlozone przez dziekan6w w Sek
cji Ksztalcenia Kadry(bud. A-1 pok. 153, tel. 
22-63-66 albo 38-73. 

Wnioski b<ed'l. opiniowane przez Komisj<e 
Senack'l. ds. Rozwoju Kadr Naukowych i 
zatwierdzane przez Senat. 

Po okresleniu przez MEN limitu funduszu 
plac dziekani zostanC:tpoinformowani o przy
blizonej wielkosci funduszu nagr6d, kt6rym 
b<edC:tmogli dysponowae. B<edzie to z pewno
sciC:tkwota nie mnicjsza nizwubieglym roku. 

Ministerstwo Edukacji Narodowej zwraca 
si<e z prosbC:to szczeg6inC:tstarannose wdobo
rze kandydat6w, chodzi bowiem o wyr6Znie
nie wybitnych osiC:tgni<ee naukowych i dydak
tycznych uzyskanych w zeszlym roku. Uza
sadnienia nie moze stanowie caloksztaltosiC:t
gni<ee uzyskanych w czasie wieloletniej pra
cy. Podkresla si<e tez - w przypadku wnio
sk6w o nagrody zespolowe- potrzeb<e uzgo
dnien z jednostkami zatrudniaj'l.cymi wszy
stkich wsp6lautor6w. W zeszlym roku nie
kt6re jednostki zostaly zaskoczone faktem, 
ze ich pracownik znalazl si<e w zespole os6b 
nagrodzonych za badania prowadzone poza 
jego macierzystC:tinstytucjC:\.. ,Niedopuszczal
ne SC:\. sytuacje zmuszaj(\,ce laureat6w do za
biegania osrodki finansowe."- stwierdza w 
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pismie do rektor6w uczelni prof. dr hab. 
Kazimierz Przybysz z MEN. 

Minister EN, w celu zachowania wysokiej 
rangi swojej nagrody, przyznaje uczelniom 
ich ograniczonC:tliczb<e. W zeszlym roku Po
litechnice Wroclawskiej przypadlytylkodwie 
nagrody indywidualne i jedna zbiorowa. 

KOMU, ZA CO 50% 

Kwestia stosowania 50% stawki koszt6w 
uzyskania przychod6w z tytulu korzystania z 
praw autorskichjest nadal powodem do dys
kusji. W dniu 14 stycznia wWarszawieodby
lo si<e na ten temat seminarium dyrektor6w 
administracyjnych i kwestor6w uczelni tech
nicznych. Mialo doprowadzie do ujednolice
nia rozwi'l.zan stosowanych w tym zakresie 
przez uczelnie. W dyskusji objawily si<e duze 
r6znice znajdujC:tce wyraz w przyj<etych zasa
dach ustalania i rozliczania podatk6w. Uczel
nie stosuj'l. dwa zasadnicze modele post<epo
wania: indywidualne rozliczanie w oparciu o 
ewidencj<e prac tw6rczych na uczelni i 
oswiadczenia pracownik6w potwierdzane 
przez pracodawc<e (PW, ART) lub rozlicza
nie przez uczelnie w oparciu o zweryfikowa
ne (aneksowane) umowy o prac<e (akty mia
nowania) oraz oswiadczenia pracownik6w i 
ewidencj<e prac tw6rczych. 

Wi<ekszose uczelni stosuje stawk<e 50% do 
wynagrodzen zasadniczych obejmujC:tcych 
prace badawcze i dydaktyczne. Nickt6re roz
szerzaj<tj<t na godziny ponadwymiarowe i 
wyplaty realizowane na podstawie art. I 06 
ustawyo szkolnictwiewyzszym. Stawk<e50% 
mozna stosowae do wszystkich rodzaj6w 
zaj<ee i prac badawczych, o ile posiadajC:tzna
miona tw6rczosci, a tak:le wobec wszystkich 
pracownik6w uczelni, kt6rych zakres zadan 
pozwala na zastosowanie prawa autorskiego. 

Uczestnicy seminarium zwr6cili si<e do 
Konferencji Rektor6w Uczelni Technicznych 
z prosb'l. o zdecydowane wystC:tPienie poprzez 
MEN do Ministra Finans6w oraz Ministra 
Kultury i Sztuki o ustalenie wsp6lnej,jedno
litej wykladni obowiC:tZUjC:tcych wtym zakre
sie przepis6w ustawowych oraz ewentualne
go wydania niezb<ednych przepis6w wyko
nawczych. 

Politechnika wroclawska byla reprezento
wana przez Dyrektora Administracyjnego 
Andrzeja Kaczkowskiego i paniC:t kwestor 
Celin<e Palczak. 

RISOGRAPH 

Pod koniec grudnia ubieglego roku Uczel
nia kupi!a dla Drukarni Oficyny Wydawni
czej nowoczesne urz<tdzenie do powielania 
- cyfrOW<t kopiarko-drukarkC< RISOGRAPH 
GR3750. Umozliwia ona szybkie powiela
nie (okolo 120 odb./min) gotowych orygi
nal6w czarno-bia!ych na papierze formatu 
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od A 7 do A3 z mozliwosciC:tzmiany skali od 
50 do 200 pro cent. Otrzymywany wydruknie 
moze bye jednak wi<ekszy od formatu A3 . 

Maszyna zapewnia bardzo dobre odwzoro
wanie tekstu, rysunk6w kreskowych i pozwa
la na dose dobrveprodukcj<e zdj<ee p6ltono
wych, niestety tylko w kolorze czarnym ina 
papierach zwyk!ych matowych. Ze wzgl<edu 
na rodzaj far by reprodukcja na papierach po
wlekanych, blyszcz'l.cych nie jest mozliwa. 

Wykonanie formy drukowej w technice 
cyfrowej jest szybsze i tansze ni:i: przygoto
wanie druku do techniki offsetowej, nieco 
nizsze b<ed'l. koszty odbitek. Ich cena b<edzie 
uzalezniona od ilosci wykonywanych dru
k6w, oczywiscie przy spadku cen wraz z ro
snC:tCC:tiiczbC:t odbitek, bowiem koszt matrycy 
roz!ozy si<e na wiC<kSZC:tiiczbC< drukowanych 
egzemplarzy. Wed!ug wst<epnych obliczen 
koszt druku b<edzie wygl<tdal nast<epujC:tco: 

odbitki A4 do I 00 szt. - srednio 0, l 0 z! 
do 1500 szt.- srednio 0,16 

odbitki A3 do 100 szt.- srednio 0,15 
do 1500 szt. - srednio 0,11 

druga strona tansza o koszt papieru. 

Ceny mog'l. si<e oczywiscie zmieniae w za
leznosci od koszt6w materia!6w eksploata
cyjnych. 

W technice tej mozna wykonywae druki 
ulotne jed no- i dwustronne, testy, zadania, in
strukcje, druki administracyjne, zarzC:tdzenia, 
zawiadomienia, formularze. Mozna r6wniez 
drukowae ksiC:t:lki niskonak!adowe, np. ma
terialy konferencyjne, szkoleniowe itp .,jed
nak tylko w kolorze czarnym. Wielobarwne 
pozycje wymagaj'l. zastosowania tcchniki 
offsctowcj. Opisywane urzC:tdzenie mozc bye 
poiC:tczone z komputercm i sterowanie wprost 
z dyskietek, jednak obecnie nasza drukarnia 
nie dysponujetymi dodatkowymi urzC:tdzenia
mi. Do druku nalezy zatem dostarczye goto
wy oryginal czarno-bialy na bialym papierze. 

Wojcieclz Klimek 

WYBORY DO KBN 

Zakonczyl si<e pierwszy etap wybor6w do 
KBN, kt6re S<tprowadzone drogC:tkorespon
dencyj 11'1.. Karty zgloszen zostaly wys!ane do 
ok. 51 tys . os6b, wypelnione karty odeslalo 
26.745 os6b, czyli oko!o 50%. Powsta!y w 
ten spos6b listy os6b o najwi<ekszej liczbie 
zgloszen. Sposr6d nich zostan'l. wy!onicni 
czlonkowie Komitetu III kadencji. Prasa 
opublikowa!a nazwiska 175 os6b kandydu
j(\,cych do 12 zespol6w. Znalazly si<e tu tez 
nazwiska profesor6w z Politechniki Wro
clawskiej. SC:t to: prof. Aleksander We ron 
(zesp6! P-3), prof. Jan Koch (T-7), prof. Je
rzy Zwozdziak (T -9), prof. Marian Cegielski 
(T-10), prof. Zdzis!awBubnicki i prof. Ma
rian Piekarski (T-11). 

Obecna kadencja KBN zakonczy si<e 18 
maja br. 
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0 cytowaniach 
prac naukowych 

- krytycznie 
R6znice mi\)dzy dyscyplinami 

(2) 

Oczywisty jest fakt, ze cytowan w SCI jest tym wi~cej, im wi~cej 
publikacji, zas liczba tych ostatnich zale:iy od liczby autor6w, czyli 
od liczebnosci srodowiska w danej dyscyplinie. Jednak trudno tu 
m6wie o prostej proporcjonalnosci liczby cytowan do liczby uczo
nych, gdyz w gr~ wchodzi szereg innych czynnik6w. 

Po pierwsze w SCI nauki podstawowe S'l wyraznie faworyzowane 
w stosunku do nauk stosowanych. Na przyklad, wedlug zr6del bry
tyjskich, ponad polowa prac z nauk o Ziemi z Wielkiej Brytanii nie 
jest w SCI rejestrowana (Hicks i Crouch, Physics World, September 
1990). 

Po drugie, wr6:lnych dyscyplinach obowi'lzuj'lnajwidoczniej r6:lne 
zwyczaje, je5li chodzi o cytowanie innych prac. Najcz~sciej cytuj'l 
prace immunologowie, (przeci~tna liczba cytowanjednej publikacji 
wynosi az 15,29). Na dole klasyfikacji znajduj'l si~ wlasnie nauki 
in:iynieryjne (2,63 razy). Wzgl~dny udzial poszczeg6lnych dyscy
plin w swiatowej bazie SCI cytowan, w latach 1981- 1992, najbar
dziej przekonywaj'lCO ilustrujezestawienie wkt6rym udzial najskro
mniej wyst~puj'lcej dyscypliny, infom1atyki, przyj~to za 1. 

Informatyka 1,0 
Matematyka. 1 ,4 
Badania multidyscyplinarne 1,6 
Nauki rolnicze 2,5 
Materialoznawstwo 2,6 
Ekologia/srodowisko 2,7 
Astrofizyka 3,1 
Nauki inzynieryjne 4,0 
Nauki geologiczne 4,3 
Farmakologia 6,9 
Immunologia 7,5 
Nauki o roslinach/zwierz~tach 8,5 
Neurobiologia 11,6 
Biologia molekularna/genetyka 19,1 
Fizyka 19,9 
Chemia 21,6 
Medycyna kliniczna 34,9 
Biologia/biochemia 43,2 
(Na podstawie danych z tab! icy zamieszczonej w pracy Jana Kozlowskiego, 

s. 15, 1994) 

Z tab! icy tej wynika, ze na przyklad jedno cytowanie pracy infor
matycznej rna tak'lsam'l wag~ w l'lcznej swiatowej liczbie cytowan 
z informatyki jak 3 5 cytowan z medycyny lub 43 cytowania z biolo
gii/biochemii W l'lCZnej swiatowej bazie cytowafl Z tych dyscypJin! 

Po trzecie, w r6znych dyscyplinach wyst~puj'lzapewne takZe r6z
nicewydajnosci uczonych, mierzonej liczb'lpublikacji. Moznaprzy
puszczac, ze og6lnie cz~sciej publikowuje si~ prace teoretyczne niz 
eksperymentalne. 

Znane jest zestawienie nazwisk uczonych, kt6rych prace uzyskaly 
najwi~ksz'l absolutn'lliczb~ cytowan zarejestrowanych w SCI w 
latach 1981-1988 (Holland, The Scientist, 1 October 1990). Zesta
wienie zostalo sporz'ldzone poprawnie, tzn. zostaly zarejestrowane 
nazwiska wszystkich wsp6lautor6w prac. Na pierwszym miejscu w 
tym zestawieniu znajduje si~ wirusolog i specjalista od biologii 
kom6rki R.C. Gallo, kt6ry zebral23232 cytowania, a wi~c blisko 4 
tysi'lce rocznie. W pierwszej siedemnastce S'l wyl'lcznie przedstawi
ciele nauk biologicznych i medycznych. Zajmuj'lCY siedemnaste 
miejsce specjalista biologii kom6rki W.W. Franke zebra! juz tylko 
8363 cytowania, prawie trzykrotnie mniej niz Gallo. 

W pierwszej setce zestawienia znajduje si~ l'lcznie 50 przedsta-
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wicieli nauk biologicznych, 23 - nauk medycznych, 16 immunolo
g6w i 6 farmakolog6w. Pozostale pi~e miejsc zajmuje czterech fizy
k6w (na miejscach 18, 34, 85 i 94) orazjeden chemik (na miejscu 
73). W tej pierwszej setce jest tylko 7laureat6w Nabla (na miejscach 
13, 14, 27, 30, 48, 60 i 1 00). Nie znajdujemy wi~c zadnego przedsta
wiciela matematyki i informatyki, nauk o Ziemi, rolniczych, inzy
nieryjnych itd. 

Inne wady SCI 

Prace przegl'ldowe S'l cytowane wielokrotnie cz~sciej niz zwykle . 
Wielu autor6w ,zlenistwa" cytuje artykul przegl'ldowy zamiastwielu 
publikacji . W zwi'lzku z tym warto odnotowac pomysl, aby ka:Zde 
cytowanie artykulu przegl'ldowego automatycznie poci<1galo za sob'l 
wl'lczenie do bazy SCI wszystkich cytowan prac w tym artykule. 
Altematywne wyjscie to wyl'lczenie artykul6wprzeglqdowych z bazy 
SCI (von Borstel, 1991). 

Pewne prace mog'l bye w jakims okresie rzadko cytowane, ponie
waz nie zostaly jeszcze docenione. Np. publikacja fizyka amerykafl
skiego Stevena Weinberga z 1967 roku, kt6ra w pi~ciu Ia tach od chwili 
publikacji byla cytowana wszystkiego 5 razy, byla par~ !at p6zniej 
powodem przyznania nagrody Nabla. 

Publikacje mog'l tez miee bardzo wiele cytowan, z tego wlasnie 
powodu, ze S'l bl~dne . Kiedy na wiosn~ 1989 roku Martin Fleisch
mann i Stanley Pons opublikowali doniesienie o odkryciu ,zimnej 
fuzji", to ich praca zebrala bardzo wiele cytowan w nast~pnych 
miesi'lcach, chociaz szybko si~ okazalo, ze to ,odkrycie" nie zostalo 
potwierdzone (w sumie 302 cytowania do konca 1990 roku, w tym 
68 cytowan erraty, w kt6rej sprostowano bl'ld z pierwszej pracy; 
mozna wi~c powi~kszae liczb~ cytowan, publikuj'lc prac~ z bl~da
mi, a potem je koryguj'lc!). 

Korzystaj'lc z SCI, trzeba tez pami~tae o mozliwych znieksztalce
niach nazwisk (skopiowanych do bazy SCI za oryginalnymi publi
kacjami). 

Jak mozna korzystac z SCI 

Trzeba przede wszystkim zadbae o wlasciwe odczytanie zawar
tych tam cytowan. Por6wnywae mo:lna ty lko osi<1gni~cia w tej samej 
dyscyplinie . Por6wnanie jest tym uczciwsze, im w~zsz'l rozpatruje 
si~ specjalnose. W dziedzinach tak obszemych, jak np chemia czy 
fizyka, S'l wyraine r6znice w cytowaniach w r6znych specjalnosciach. 

Do niepoprawnych wniosk6w moze prowadzie tez to, ze niekiedy 
prace metodyczne zdobywaj'lliczb~ cytowan znacznie wi~ksz'lniz 
prace przynosz'lce idee rewolucjonizuj'lce nauk~. Np najcz~sciej 
cytowan'lpublikacj'l wszystkich czas6w jest praca metodyczna O.H. 
Lowry' ego z 1951 roku na temat pomiar6w protein, bo az okolo 50 
tysi~cy razy w latach 1961-1975, wielokrotnie cz~sciej niz nast~pna 
w rankingu cytowan. Einstein nie byly w stanie z nim konkurowae. 

Uzytecznym wskaznikiem oceny wplywu danego uczonego na 
nauk~ m6glby bye procent jego publikacji, kt6re nigdy nie zostaly 
zacytowane. Wiadomo, ze procent takich niecytowanych publikacji 
takze silnie zalezy od dyscypliny. W naukach inzynieryjnych moze 
on przekraczae 80 pro cent, natomiast w fizyce atomowej i moleku
larnej wynosi tylko 9,2 procent (Hamilton, Science, 251, s. 1546, 
1991 ). 

Istniej'ljednak inne sposoby oceny wkladu uczonych do nauki. 
Specjalisci z danej dyscypliny bez potrzeby studiowania SCI dobrze 
wiedzq, kto reprezentuje wysoki poziom i wnosi znacZ'lCY wklad do 
nauki. Miar'l uznania i pozycji uczonego w swiecie nauki mog'l bye 
na przyklad: zaproszenie przez komitet mi~dzynarodowy do wyglo
szenia prestizowego referatu przegl'ldowego na wielkiej konferen
cji mi~dzynarodowej, zaproszenie do udzialu wkomitecie redakcyj
nym lub w gronie recenzent6w prestizowego mi~dzynarodowego 
czasopisma naukowego, wyr6znienie prestizow'l nagrod'l mi~dzy
narodowq, wyb6r na czlonka zagranicznego jakiejs prestizowej 
akademii nauk, przyznanie doktoratu honorowego itd. 

Wymienione przyklady znacznie gorzej poddaj'l si~ wymiernej 
analizie naukometrycznej, najrozs'ldniejsze jest wi~c wzbogacenie 
dotychczasowego systemu oceny o dodatkowe dane . 

prof. Andrzej Kajetan Wroblewski 
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lnformacje o dzialalnosci 

Rady Gf6wnej 
Szkolnictwa Wyzszego 

W dniu 5 grudnia 1996 r. odbylo sit< pierwsze posiedzenie 
Rady Glownej VI kadencji na lata 1996-1999. Posiedzenie to po
swit<cone bylo w calosci ukonstytuowaniu Sit< Rady, a Wit<C wybo
rom przewodniczctcego i prezydium oraz wylonieniu sekcji i komisji 
bt<dctcych stalymi organami roboczymi Rady: 

Przewodnicz:tcym Rady zostal wybrany 

prof. Andrzeja PELCZAR (UJ), 
w sklad prezydium weszli: 

- prof Andrzej DUBAS (AR Poznan), 
- prof. Bogdan FECHNER (UAM), 
- prof. Andrzej GOMULINSKI (PW), 
-prof. Andrzej HALAS (PWr), 
-dr Anna JANKOWSKA (PW), 
-prof. Andrzej MORAWIECKI (UWr), 
-prof. Bruno SZCZYGIEL (AM Warszawa), 
-student Dariusz SZOSTEK (USJ), 
-prof. Edmund WITTBRODT (PGd), 
-prof. Teresa WOLANSKA (AWF Warszawa) 
-prof Janusz ZATHEY (AMuz Krakow). 

Prezydium wybralo ze swego gronawiceprzewodnicz:tcych Rady 
w osobach: 

-prof A.GOMULINSKIEGO, 
- dr A.JANKOWSKIEJ, 
-prof. A.MORAWIECKIEGO 
-prof. E. WIITBRODTA. 

Po wyborach glownych organ ow Rady odbyly sit< posiedzenia sek
cji, skupiajctcych czlonkow Rady wg tzw. klucza branzowego. Na 
posiedzen iach tych wybrano przewodnicz:tcych i wiceprzewodni
cz:tcych sckcji. 

Wyniki wyborow przedstawiajctsi~ nastt<pujctco: 

• Sckcja Uczclni Pedagogicznych 
- prof. Jerzy KREINER, 
- prof JozefSWIATEK, 
• Sekcja Uczelni Technicznych 
- prof. Jan KRYSINSKI, 
- prof Piotr WACH 
• Sekcja Uniwersytetow 
- prof. Jerzy BLA.ZEJOWSKI 
- prof Wladyslaw WILCZYNSKI 
Sekcja Uczelni Ekonomicznych 
- prof. Danuta STRAHL 
- dr Marian WOJCIK 
• Sekcja Uczelni Rolniczych 
- prof. Andrzej DUBAS 
- prof Jerzy HETMAN 
• Sckcja Uczelni Medycznych 
- prof. Jan PAWLACZYK 
- prof Edmund ROGALA 
• Sekcja Uczelni WF 
- prof. Henryk GRABOWSKI 
• Sekcja Uczelni Artystycznych 
- prof Krystyn ZIELINSKI 
- prof Janusz ZATHEY 

WSP Krakow 
WSP Cz. 

PL 
POp 

UGd 
UL 

AE Wroclaw 
WSBDGor 

AR Poznan 
ARLublin 

AM Poznan 
Sl. AM Katowice 

AWFKrakow 

ASPLodz 
A.Muz.Krakow 

Organami roboczymi Rady Glownej S<\. rowniez komisje proble
mowe. Zadaniem komisji jest przygotowanie projektow stanowisk 
i uchwal podejmowanych przez Radf< . Udzial w pracach okreslonej 

komisji uzalezniony jest od indywidualnej deklaracji ka:i:dego z 
czlonkow Rady. Podobnie jak w przypadku sekcji rowniez czlonko
wie kazdej komisji wybierajctze swego grona przewodnicz:tcego i 
wiceprzewodnicz:tcego. 

Wyniki przeprowadzonych wyborow przedstawiajctsit< nastt<pujctco: 

• Komisja Badan Naukowych i Wydawnictw 
- prof. Bogdan FECHNER UAM 
- prof. Jan KRYSINSKI PL 
• Komisja Spraw Kadrowych 
- prof. Bogus!aw GINTER 
- prof. Zemowit PIETRAS 
• Komisja Rozwoju i Organizacji 
- prof. Andrzej HALAS 
- prof JozefSULKOWSKI 
• Komisja Ekonomiczna 

UJ 
UMCS 

PWr 
PSI 

- prof Leszek ZABINSKI AE Kat. 
- prof. Andrzej GRZYWACZ SGGW 
• Komisja Dydaktyki i Spraw Studenckich 
- dr Maria BASTER-GRZA.SLEWICZ WSP K-ow 

* * * 
Kolejne, drugie posiedzenie Rady Gl6wnej odby!o sit< 16 

stycznia w nowym ju:i: roku kalendarzowym. 
Czlonkowie Rady wysluchali informacji przewodniczctcego o 

udziale przedstawicieli Prezydium RG wposiedzeniach nadzwyczaj
nych podkomisji sejmowych ds. rzctdowego projektu ustawy o wy
:i:szych szkolach zawodowych oraz ds . rzctdowego projektu ustawy o 
PAN, a tak:i:e w posiedzeniu Prezydium PAN i w konferencji dotyczct
cej projektu rozporzctdzenia RM w sprawie stypendiow dla studen
tow studiow dziennych. 

Prof. Pelczar poinformowal rownie:i: zebranych o poparciu,jakiego 
udzielilo Prezydium Rady inicjatywie powolania przez Ministra 
Edukacji Narodowej zespolu dla przygotowanie zmian Jegislacyjnych 
dotyczctcych szkolnictwa wyzszego. Pracami tego zespolu kierowac 
ma przewodniczctcy Rady Glownej ubieglej kadencji - prof Jerzy 
Osiowski. Bardzo krytycznie ocenilo natomiast Prezydium inicjaty
Wf< MEN zmierzaj<\.C<\. do uruchomienia tzw. ,studiow na odleglosC", 
a w szczegolnosci podejmowanie takich zamierzen bez przeprowa
dzenia niezbr<dnych prac studialnych i analiz ekonomicznych. 

Program obrad nie by! tym razem zbyt obszerny. Zaopiniowano 
pozytywnie projekt umowy mit<dzy Rzctdem RP i Rzctdem Federacji 
Rosyjskiej o rownowaznosci dokumentowo wyksztalceniu wyzszym, 
stopniach i tytulach naukowych wprowadzajctc do projektu jedynie 
niewielkie poprawki. Ustosunkowano sir< rowniez do projektu kon
stytucyjnego zapisu w sprawie odplatnosci za studia wyzsze. Rada 
Glowna uznalajednomyslnie, :i:e konstytucyjnym obowictzkiem pan
stwa powinno bye zapewnienie powszechnej dostt<pnosci studiow 
wyzszych, co nie wykluczaloby bezposredniego finansowania przez 
panstwo szkolnictwa wy:i:szego, natomiast stworzyloby mo:i:liwosc 
wprowadzenia pewnych form odplatnosci w powictzaniu z odpowie
dnim system em kredytowo-stypendialnym. Zap is proponowany przez 
Radt< Glown1\_jest wi((c bardziej uniwersalny i pozostawia wir<cej 
swobody w zakresie rozstrzygnir<c ustawowych. 

Jak zwykle sporo czasu poswit<cono rozpatrzeniu wnioskow wno
szonych przez niepanstwowe szkoly wyzsze. Pozytywnie zaopinio
wano wniosek Wy:i:szej Szkoly 1-Iumanistyczno-Przyrodniczej w 
Sandomierzu o zezwolenie na uruchomienie studiow zawodowych w 
zakresie matematyki i wychowania muzycznego. Pozytywnie zaopi
niowano rowniez wniosek o utworzenie Wyzszej Szkoly Inzynierii 
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Informacyjnej wLodzi. UznaniaRadyGl6wnej niezyskalynatomiast 
wnioski o utworzenie Wyzszej Szkoly Ekologii Stosowanej w Bydgo
szczy i Wyzszej Szkoty Biznesu w Gorzowie Wielkopolskim. Zastrze
zenia dotyczyly tu gt6wnie proponowanych program6w ksztatcenia 
i przewidywanej do zatrudnienia kadry nauczycieli akademickich. 
Warto na marginesie dodac, ze aktualnie dzialaj<tjuz w Polsce I 04 
niepanstwowe szkotywyzsze, wobeczaledwie 89 szk6lpanstwowych. 

Ozywion<t dyskusj~ wzbudzil wniosek rektora Wyzszej Szkoly 
Zarz<tdzania w Warszawie o przyznanie uprawnien do prowadzenia 
studi6w magisterskich na kierunku ,zarz<tdzanie i marketing". Szko
la ta powstala przed 5 laty jako jedna z pierwszych szk6l niepanstwo
wych w Polsce. Program ksztalcenia i organizacj~ toku studi6w 
wzorowano tuna brytyjskiej uczelni Thames Valley University gdzie 
preferowane jest nauczanie w formie warsztat6w i seminari6w (open 
and active learning), a liczb~ wyklad6w ograniczono do minimum. 
Wsp6lpraca mi~dzy Wyzsz<t Szkol<t Zarz<tdzania i Thames Valley 
University jest tak scisla, ze absolwenci obok polskiego swiadectwa 
licencjata otrzymuj<t dyplom ukonczenia uczelni brytyjskiej i tytul 
Bachelor of Business Administration. Przeprowadzona w szkole 
wizytacja z udzialem ekspert6w Rady Gl6wnej poprzedniej kadencji 
zakonczyla si~ bardzo pochlebnymi ocenami, na podstawie kt6rych 
Sekcja Szkol Ekonomicznych poprzedniej kadencji zaproponowala 
pozytywne zaopiniowan ie wniosku. Podobne stanowisko zaj~la tez 
Komisja Rozwoju i Organizacji. Gdy wydawalo si~, ze sprawa zosta
la juz przes<tdzona, odmienn<t opini~ przedlozyla Sekcja Szk6t Eko
nomicznych obecnej kadencji. Czlonkowie tej Sekcji uznali bowiem, 
iz wobec niekonwencjonalnych fom1 nauczania mozna miec WC\.tpli
wosci, czy program ksztalcenia obejmuje ObOWiC\.ZUjC\.Ce ,minimum 
programowe" i czy przewidziana do zatrudnieni a kadra nauczycieli 
akademickich do bran a zostalazgodnie z zasadami uchwalonymi przez 
Rad~ Gl6wn'l: Glosowanie,jakie przeprowadzono po blisko godzin
nej dyskusji, zakonczylo si~ klasycznym patem gdyz wobec wymogu 
bezwzgl~dnej wi~kszosci, podzial glos6w uniemozliwil podj~cie 
jakiejkolwiek jednoznacznej uchwaly. 
Nast~pne posiedzenie zaplanowano na 20 lutego br. 

Relacj(! dla ,Pryzmatu" przygotowal prof Andrzej Halas 

Konkurs na stypendia badawcze w USA 
Uprzejmie informujemy, ze Polsko-Amerykanska Komisja Fulbrighta 

oglasza kolejny konkurs na 5 i I 0 miesi~czne stypendia badawcze w USA, 
Fulbright Advanced Research Grants, na rok akademicki 1998-99. 

Stypendia podzielona SC\. na trzy kategorie: 
I . Senior Grants- dla pracownik6w naukowych i naukowo-dydaktycz

nych na etacie co najmniej adiunkta; limit wieku dla przedstawicieli nauk 
scislych: 40 lat. Przewidywana ilosc miejsc: 12. Wysokosc stypendium: 
od 2500 do 2900 $. Termin skladania dokument6w: 30 kwietnia 1997. 

2. Junior Grants - dla pracownik6w naukowych i naukowo-dydak
tycznych przed doktoratem; limit wieku 35 lat. Przewidywana ilosc 
miejsc: 12. Wysokosc stypendium: od 1000 do 1350$. Termin sklada
nia dokument6w: 31 marca 1997. 

3. Student Grants- dla student6w 4-go roku studi6w magisterskich 
w uczelniach panstwowych; wymagana srednia ocen z calego okresu 
studi6w, powyzej 4,8 oraz list rekomendacyjny od dziekana wydzialu. 
Przewidywana ilosc miejsc: 2. Wysokosc stypendium: od 850$. Term in 
skladania dokument6w: 31 marca 1997. 

Stypendysci wszystkich kategorii otrzymuj'l fundusze przeznaczone 
na koszty utrzymania i ubezpieczenie w czasie trwania pobytu w USA; 
Koszty podr6zy pokrywa Ministerstwo Edukacji Narodowej oraz Ko
misja Fulbrighta. 

Do konkursu mog<t przyst'l.Pic przedstawiciele wszystkich dziedzin 
naukowych reprezentowanych na Politechnice Wroclawskiej. 

Wymagane formularze zgloszeniowe mozna otrzymac w biurze Ko
misji Fulbrighta w Warszawie, w bibliotece Konsulatu Amerykanskie
go w Krakowie (ul.Stolarska 9) lub pocztl\_, zal<tczaj'lc kopert~ formatu 
A-4 ze znaczkami: 

Polsko-Amerykanska Komisja Fulbrighta 
ul.Nowy Swiat 4 
00-497 Warszawa 
W Biurze Grant6w mozna zapoznac si~ ze szczeg6lowymi warunkami 

konkursu. 
mgr.ini. Elibieta Mazurek 
(A-1, pok.146, tel.28-46) 

Fundacja .. Pro Homine" troszczy si~ 
o emeryt6w i rencist6w uczelni wroclawskich 

Sp6fdzielnia 
Mieszkaniowa ,Wrzos" 

5 

W maju 1994 r. zostala zarejestrowana Wroclawska Mi~dzyuczel
niana Fundacja , Pro Homine" dzialaj'lca na rzecz emeryt6w i ren
cist6w z wroclawskich uczelni, a takZe na rzecz ich rodzin. Funda
torami SC\. rektorzy oraz organizacje zwia..zkowe uczelni, w tym takze 
JM Rektor Politechniki Wroclawskiej i Komisja Zakladowa NSZZ 
,Solidamosc" przy PWr. Fundacja chce zorganizowac dla senior6w 
srodowiskowy osrodek, kt6rego mieszkancy mogliby korzystac z 
calodziennego lub cz~sciowego wy:Zywienia, prania, sprz<ttania itp. 
uslug oraz opieki piel~gniarskiej i lekarskiej. 

Osrodek rna zostac zlokalizowany przy ul. Olszewskiego, na tere
nie przekazanym Fundacji przez Politechnik~ Wrodawsk<ti Akade
mi~ RolniczC\.. 

Dla realizacji tego celu powolano w koncu 1996 rokuspoldzielni~ 
mieszkaniow~t ,Wrzos", kt6rej czlonkiem jest tez Fundacja ,Pro 
Homine" jako osoba prawna. Powstanie sp6ldzielni ulatwi osobom 
zainteresowanym formalnosci, np. umozliwi odliczanie inwestycji 
mieszkaniowych od podatku, wykorzystanie ewentualnej premii 
gwarancyjnej na ksi<t:leczce mieszkaniowej i lokatorskie prawo do 
mieszkania. 

- Dlaczego jednak w statucie spoldzielni nie ma nie ma ograni
czen co do skladu osobowego ani co do Lokalizacji?- pojawia si~ 
cz~sto pytanie ze strony zainteresowanych os6b. 

- Wprowadzenie takiego ograniczenia utrudnialoby nam bardzo 
sprawy formalne. Natomiast o kolejnosci na liscie kandydat6w de
cyduje i taksystem punktowy premiujC\.CY przede wszystkim lata pracy 
kandydata na uczelni. 0 miejsca w sp6ldzielni mog'l ubiegac si~ tez 
wdowy i wdowcy po pracownikach.- wyjasnia pani Dan uta Belin a 
-Freundlich . 

- Jakich mieszkan oczekujq osoby zainteresowane tq inwesty-
cjq? Czy sq to ludzie, kt6rzy dotqd nie doczekali sif; wlasnych mie
szkan? 

- Powody, dla kt6rych kandydaci zglaszaj'l si~ do nas, to najcz~
sciej zly stan zdrowia, samotnosc i trudne warunki mieszkaniowe. 
Wiele os6b potrzebuje wygodnego, malego, ale samodzielnego 
mieszkania z mozliwosci<tkorzystania ze zorganizowanego :Zywie
nia i opieki piel~gniarsko-medycznej. Dlatego planujemy dobudo
wanie do cz~sci mieszkalnej zespolu socjalnego, ktory nie obci<t:i:Y 
finansowo lokator6w. 

- Jak kosztowne bt;dq mieszkania? 
-Kosztbudowy szacujemy wtej chwili naok. 1530 zl!m2 Niejest 

to malo, zwlaszcza, ze do chwili rozpocz~cia inwestycji, tj. do 1998 
roku, ceny z pewnosci'l wzrosnC\.. JednakZe ze wzgl~du na niewielki 
metraz (24-44 m2) sumaryczny koszt nie odstrasza kandydat6w. 

- Czy jest wielu cht;tnych? 
- Tak, pewna grupa os6b wniosla j uz wklady mieszkaniowe przed 

koncem roku. W tej chwili mamy zarejestrowanych ponad 60 zglo
szen. S<t tez ch~tni spoza uczelni - zwlaszcza ze srodowisk lekar
skich i oswiaty. Moglibysmy wi~c bez trudu wypelnic list~ kandyda
t6w do pierwszych stu mieszkan. Uwazamy jednak, ze musimy 
poinformowac wszystkich naszych emeryt6w i rencist6w, a by mieli 
szans~ zgloszenia si~ do nas . 

Stwierdzamy, ze opr6cz os6b w wieku emerytalnym lub przede
merytalnym, zglasza si~ takze pewna grupa os6b mlodszych, kt6re 
z duzym wyprzedzeniem planuj'lswoj'l emerytur~. 

- Dokqd wit;c majq zglaszac sit; cht;tni do zamieszkania w mie
szkaniach budowanych przez spoldzielnit;, Wrzos"? 

- Biuro sp6ldzielni miesci si~ w budynku D-5 (pl. Grunwaldzki), 
pok. 5, tel. 320-22-83, czynne jest ww wtorki i czwartki od godz. 11 
do 14. Termin zgloszen uplywa28lutego 1997! Czasujestniewiele! 

Rozmawiala Maria Kisza 
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Stypendia 
oferowane przez FrancjQ 

na rok 1997/98 
Am basad a Francji przeslala nam wykaz stypendi6w oferowanych 

corocznie przez stronf< francuskl:\.. Ponizej przedstawiamy kr6tki opis 
stypendi6w dostf<pnych dla pracownik6w i student6w Politechniki 
Wrodawskiej: 

I. Bourses d'etudes 

Stypendia przeznaczone dla: 
Student6w, kt6rzy wlasnie ukOI'tczyli studia, m6wil:\.pO francusku 

i chq kontynuowac studia tzw. 3 cyklu: DEA, DESS, MBA, CO
PERNIC, Masteres specialises, etudes en ecole d'ingenieur etc. 

Kandydat musi skontaktowac sit< samodzielnie z uniwersytetem 
francuskim, by uzyskac potwierdzenie przyjt<cia go na studia 3 cyklu 
(tzw. lettre d'acceptation). 

Dlugosc stypendium: od 6 do 12 miesit<cy. 
Wysokosc stypendium: zalezna od rodzaju studi6w kandydata. 

Waha sit< od 3770 FF do 4700 FF. 
Stypendysta jest ubezpieczony przez stronf< francuskl:\.. Koszty 

podr6:ly pokrywa wyjezdzajl:\.CY. 
Termin skladania podan: do 14.02.97 

2. Bourses de stage. 

Stypendia przeznaczone dla: 
student6w 5 roku lub mlodych pracownik6w nauki m6wil:lcych po 

francusku . Zainteresowani sami powinni znalezc miejsce stazu w 
ramach wsp6lpracy mi'<dzy laboratoriami lub organizacjami (lettre 
d' acceptation) 

Dlugosc stypendium: od I do 6 miesi'<cy. 
Wysokosc stypendi urn: waha si'< od 4870 FF do 5650 FF w zalez

nosci od rodzaju studi6w stazysty. Strona francuska pokrywa ubez
pieczenie, nie pokrywa natomiast koszt6w podr6zy. 

Termin skladania podan: do 14.02.97 

3.Theses en co-tutelle. 

Stypendia przeznaczone dla: 
mlodych pracownik6w nauki chcl:lcych wykonywac prac'< doktor

skl:ljednoczesnie we Francji i w Polsce. 
Dlugosc trwania stypendium: praca doktorska wykonywana jest 

na zmian'<: 6 miesi'<CY we Francji i 6 miesi'<CY w Polsce, co daje w 
sumie 18 miesi'<CY pobytu we Francji w cil:lgu 3 lat. Praca doktorska 
jest wsp6lnie prowadzona przez profesora francuskiego i pol skiego. 

Wysokosc stypendium: wynosi 4 700 FF na miesil:lc (sp'<dzony we 
Francji) . Okres sp'<dzony w Polsce nie jest oplacany przez stron'< 
francuskl:\.. Strona francuska pokrywa ubezpieczenie i koszty podr6:ly. 

Term in skladania podan: do 11 .04.97. Formularze na theses en co-
tutelle dost'<pne Sl:\. w Ambasadzie Francji w Warszawie. 

4. Stypendia COPERNIC 

Stypendia przeznaczona dla: 
os6b posiadajl:\.cych tytul magistra inzyniera, magistra ekonomii 

lub magistra prawa. 
Warunki , kt6re musi spelniac kandydat: 
- jesli mozliwe powinien miec doswiadczenie zawodowe (kilka 

!at pracy); 
- nigdy nie powinien wczesniej korzystac ze stypendium rzl:ldu 

francuskiego; 
- miec ponizej 30 !at; 
- wymagana znajomosc j. francuskiego 
Dlugosc trwania stypendium: 7 miesi'<CY studi6w + 5 miesi'<CY 

stazu (od 1 pazdziemika do 30 wrzesnia nast'<pnego roku). 
Termin skladania podan: 14.03.97. Formularze na stypendia CO-

PERNIC dost'<pne Sl:\. w Ambasadzie Francji w Warszawie. 

5. Bourses en economic de Ia Region Centre 

Stypendia przeznaczona dla : 
student6w znajl:lcych j .francuski, studiujl:lcych na 4 lub 5 roku 

ekonomii, zarZl:\.dzania tub handlu zagranicznego. 
Proponowane szkoly: 
Universite d'Orleans 
Universite de Tours 
Ecole de Commerce et de Gestion de Ia C.C.I. du Loiret 
Ecole Sup de Co de Tours 

nr 85 

Une form ation ADEX d'assistant de developpement export 
Wysokosc stypendium: wynosi ok. 2300 FF/miesil:lc, zakwatero-

wanie i ubezpieczenie pokrywa Conseil Regional, student otrzy
muje bilet autokarowy na podr6z do Francji. 

6 . Stypendia naukowe finansowane przez Ministere de 
!'Education Nationale, de l'Enseignement Superieur de Ia Recher
che: 

6.1. Bourses de recherche industrielle et technologique. 

Stypendia przeznaczone dla: 
naukowc6w pol skich, kt6rzy rekomendowani Sl:\.przez przedsi'<

biorstwa francuskie (formularze aplikacyjne skladane Sl:\. przez 
przedsi'<biorstwa francuskie ). 

Dlugosc trwania stypendium: od 1 do 6 miesi'<cy. Istnieje moz
liwosc przedluzenia stypendium. Mozna si'< o to starac tylko raz. 

Finansowanie: 50% koszt6wpobytu pokrywa przedsi'<biorstwo, 
t.j. do 8000 FF na miesil:\.C. 

Jednostka przyjmujl:\.ca: laboratorium prywatne lub panstwowe. 
Term in skladania podan: co najmniej na 4 miesil:lce przed rozpo-

cz'<ciem pobytu we Francji . 

6.2. Bourses post-doc 

Stypendia przeznaczone dla: 
naukowc6w pol skich, posiadajl:\.CY tytul doktora, kt6rzy opraco

wujl:\. wsp6lny projekt badawczy z laboratorium francuskim. 
Dlugosc trwania stypendium: 6 do 12 miesi'<cy. 
Finansowanie: 10.000 FF na miesil:\.C. Strona francuska pokrywa 

koszty ubezpieczenia, nie pokrywa natomiast koszt6w podr6Zy. 
Termin skladania podan: 4 miesil:lce przed rozpocz'<ciem stazu 

(formularze aplikacyjne sklada strona francuska). 

6.3. Sta~es scientifiques de haut niveau 

Stypendia przeznaczone dla: 
wysokiej klasy naukowc6w o renomie mi'<dzynarodowej ( dyrek

tor6w jednostek badawczych, profesor6wuniwersyteckich, dyrek
tor6w laboratori6w itp.) 

Dlugosc trwania stypendium: 1 do 6 miesi'<cy 
Finansowanie: zmienne, w zaleznosci od wieku doswiadczenia 

stopni naukowych oraz wynagrodzenia w Polsce.'Koszty podr6z; 
nie Sl:\.pokrywane przez stron'< francuskl:\.. 

Termin skladania podan: 4 miesil:lce przed rozpocz'<ciem stazu 
(formularze aplikacyjne sklada strona francuska). 

6.4. Postes PAST 

Stypendia przeznaczone dla: 
os6b wladajl:\.cych biegle j. francuskim, zatrudnionych na stano

wiskach naukowo-badawczych lub jako wykladowcy. Kandydaci 
przed wyjazdem do Francji musZl:\. zalatwic wiz'< pobytow'l,. 

Dlugosc trwania i warunki pobytu: 4 miesi'l,ce na rok, w okresie 
kolejnych 3 lat. Kandydaci zaakceptowani przez stron'< francusk'l, 
b'<d'l. wykonywac obowil:lzki okreslone indywidualnie przez insty
tucj'< zapraszajl:\.Cl:\.. 

Finansowanie: wynagrodzenie okreslane b'<dzie w zaleznosci od 
wieku, doswiadczenia, posiadanych stopni naukowych, rodzaju 
wykonywanej pracy oraz wynagrodzenia otrzymywanego w Pol
sce. 

Koszty ubezpieczenia i podr6:ly nie Sl:\.pokrywane przez stron'< 
francuskl:\.. 

Term in skladania podan: do 22 wrzesnia (formularze aplikacyj
ne sklada strona francuska). 

Dodatkowe informacje na temat procedury skladania aplikacji 
dostf<pne Sl:\. w Biurze Grant6w 

mgr int. Eltbieta Mazurek 
Biuro Grantow, 

A-1, pok.J46, tel. 28-46 
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Samochodziarze 
z 16 uczelni na PWr 

W dniach 9 i 10 stycznia br. odbylo sir;;spotkanie kierownik6w jedno
stek dydaktycznych szk6l wyiszych ksztalcqcych w zakresie samocho
d6w i silnik6w. Przybyli przedstawiciele szesnastu uczelni, w tyrn woj
skowych. Dwudniowe obrady prowadzil Piotr Wrzecioniarz, prof nadzw. 
PWr, kierownik Zakladu Pojazd6w. 

Pierwszy dzien obrad 
Obrady otworzy! J .M. Rektor Politechniki Wrodawskiej prof dr hab. ini:. 

Andrzej Mulak. Przypomnia! m.in. o duzej roli przemys!u motoryzacyjne
go w rozwoj u gospodarczym kai:dego kraju, a taki:e o potrzebie zaangai:o
waniasil( w dziedzinl( motoryzacji wielu wydzial6w politechnicznych,jak 
chocby Wydz. Elektrycznego czy Elektroniki, gdyz nowoczesny samoch6d 
wykorzystujeosi~ni~cia wieludziedzin techniki. Dziekan prof. drhab. inz. 
Jan Koch przedstawif Wydzia! Mechaniczny, a prof. dr hab. ini:. Waclaw 
Kollek- Instytut Konstrukcji i Eksploatacji Maszyn. 

Uczcstnicy spotkania zapoznali si~ z programami ksztakenia realizo
wanymi przez Zaklad Pojazd6w (kierownik Piotr Wrzecioniarz, prof. 
Politechniki Wroclawskiej) i Zaklad Napl(d6w Spalinowych (kierow
nik dr ini:. Czeslaw Kolanek). Zwiedzano takze laboratoria IKiEM. 
Dyskutowano nad problemami plan6w i program6w studi6w, nowocze
snych metod komputerowego wspomagania projektowania, wykorzy
stama w laboratonach naJnowszych stanowisk badawczych opartych na 
technikach laserowych, ksztakenia w zakresie diagnostyki pojazd6w i 
silnik6w. Zainteresowanie profesor6w wzbudzi!a odbywaj11_ca sil( na 
antresoli Gmachu Gl6wnego PWr wystawa motocykli zorganizowana 
przez student6w. 

Podczas obrad plenarnych, kt6re prowadzil prof. dr hab . inz. Cezary 
Szczepaniak, prczes Polski ego Towarzystwa Naukowego Motoryzacji , 
dyrektor Instytutu Pojazd6w Politechniki L6dzkiej, podkreslano dui:11_ 
integracj~ dzialan w skali Politechniki Wroclawskiej , atrakcyjne i sku
teczne programy ksztakenia, kt6re daj11_zar6wno odpowiedni nab6r na 
studia,jak i wysokie miejsca w rankingach Politechniki Wrodawskiej. 
W trakcie dyskusji przypomniano nowatorskie dzialania Politechniki 
Wroclawskiej dotycz11_ce nie tylko dydaktyki. Tu ksztaki si~ student6w 
w oparciu_o metody tw6rczego rozwi11_zywania problem6w, tu zorgani
zowano pterwsze w Polsce studium techniczne ksztak11_ce w zakresie 
diagnostyki samochodowej, przeprowadzono ostatnio wzorcow11_prak
tyk~ z Z.S.Jelcz (patrz ,Pryzmat" nr 83). W tym srodowisku zrodzila si~ 
idea , Rajdu o kropelce" organizowanego przez dra Eugeniusza Stolar
ka; ten pomysl zostal przeniesiony do innych osrodk6w. Ostatnio po
wstal tu pterwszy na uczelniach technicznych klub motocyklowy. Pod
kreslano tei: sukcesy we wsp6!pracy z przemyskm, m.in. pierwsze w 
kraJu monotematyczne sympozja, kt6rych materialy publikowane s11_ w 
seriach NAVIGATOR i PROMOTOR. Przestrzegano przed odchodze
niem od specjalnosci zwi11_zanych z motoryzacj11., co moze doprowadzic 

Zbiorowe zdj(!cie uczestnikow spotkania. W pierwszym rz(!dzie od /ewe) 
stojl{: prof. Bo/es/aw Stolarski (Pol. Krakowska), doc. Lech Sitnik (PWr), 
Prorektor ds. Ogolnych PWr dr Ludomir Jankowski, dziekan Wydz. Me
clzanicznego PWr prof. Jan Koch, JM Rektor PWr prof. Andrzej Mulak, 
prof. Piotr Wrzecioniarz (PWr), doc. Jerzy Kusmidrowicz (PWr). 
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do zmniejszenia naboru na studia jak i obnizenia poziomu krajowego 
przemyslu motoryzacyjnego, kt6ry dajejuz obecnie znacz11_ce zatrudnie
nie i kt6rego rola w rozwoju gospodarczym krajujestdui:a ijeszcze bl(dzie 
rosla. Powol-uj~c si~ na zagraniczne i krajowe przyklady, a taki:e na fakt, 
ze na potrzeby motoryzacj i ksztaki si~ prawie na wszystkich kraj owych 
uc~eln_tach tech_mcz~ych, ~formulowano wniosek o peln11_ integracj'< 
dztalan, by specjalnosct zwt11_Zane z pOJazdamt samochodowymi i silni
ka~i byly w pel-ni reprezentowane na studiach inzynierskich i magister
skich, podyplomowych oraz doktoranckich, a takze by nazwa specjali
zacji oddawala wyraznie profil ksztalcenia. 
I~prezie towarzyszyla wystawa wydawnictw pracownik6w PWr, 

zwt11_zanych z tematyk11_ obrad. 
Na zakonczenie obrad plenarnych w imieniu prof. Jana Kocha wr'<

czono przybylym dziekanom i dyrektorom instytut6w ksi'<gi 50-lecia 
Wydzialu Mechanicznego. 

. W ~zasi~ wie~z~rn_Ych obra~ ukonstytuow~l si'< z7sp6l ~s. diagnosty
kt poJazdow 1 stlmkow, do ktorego przyst11_Pt!o 7 osrodkow akademic
kich. Osrodek wroclawski jest reprezentowany przcz dra inz. Leszka 
Strickera. Sekretarzem zostal dr inz Wojciech Ambroszko z naszej 
Uczelm, a przewodmcz11_cym- Piotr Wrzecioniarz, prof. PWr. 

Drugi dzien obrad 
. y.; drugim dniu 60-osobowa grupa, w tym 27 profesor6w, byla go
sctcm Zaklad6w Samochodowych Jelcz S.A. Po zapoznaniu sil( z naj
nowszymi wyrobami fabryki, a takze biei:11_C11_produkcj11., w tym samo
chodu _Yito, ~yskutowano problemy wsp6lpracy mi'<dzy szkolami wy
i:szymt a kraJowym przemyslem motoryzacyjnym, rekonstrukcji tego 
przemys!u, globalizacji produkcji, zwi11_zk6w Z koncernami swiatowy
mi. Obradom przewodniczyl dyrektor Z.S. Jelcz KrzysztofRozenbcrg 
oraz J.M.Rektor Politechniki Wroclawskiej, prof. dr hab. inz. Andrzej 
Mulak. W obradach brala takze udzial dyrekcja IKiEM, na czele kt6re
go stoi prof. dr hab. ini:. Wadaw Kollek. 

W dyskusji obok dyrekcji Z.S. Jelcz brali udzial taki:e prezesi firmy 
Sobtes!aw Zasada Centrum S.A. z Warszawy: dr inz. KrzysztofDwor
nik ~raz mgr i~z. Leszek Luk~za. Uzgod~iono fonny, zakres i terminy 
wspolpracy 111t'<dzy zakladamt nalei11_cymt do Grupy Zasada a uczelnia
mi. _Doszl-o do_ znacznego zbli~e~ia krajowych uczelni z polsk11_ gruP11_ 
kaptta!ow11_ dzta!aJ1\.C1\. w dztedztme samochod6w ui:ytkowych. Koordy
natorem dzia!an mil(dzy holdingiem a uczelniami zostal Piotr Wrzecio
niarz, prof. nadzw. PWr. 

0 spotkaniu informowa!a prasa, radio i telcwizja. e 
Prezydium obrad 11a Wydzitzle Meclzanicznym. 
Przemawitt JM Rektor prof. Andrzej Mu/ak. 
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STANOWISKO 
w sprawie akcji protestacyjnej 

podjftej przez KUSS Politechniki Wroclawskiej 
z dniem 27 stycznia 1997 roku 

Po zapoznaniu si~ zpostulatami zgloszonymi przez KUSS PWr., 
a w szczeg6lnosci przyczynami ogloszenia akcji protestacyjnej 
oraz jej form(\_ stwierdzam, ze : 

I. Akcja protestacyjna zostala podj~ta bez wyczerpania przez 
Konwent Uczelniany SamofZ(\_du Studenckiego Politechniki Wro
dawskiej wszystkich mozli wosci dokonania uzgodnien zadawa
laj(\_cych obydwie strony; w szczeg6lnosci Samorz(\_d nie skorzy
stal z rozwi<tzan ustawowych i statutowych umozliwiaj<tcych 
zmian~ niedogodnych dla siebie ustalen, uregulowan, etc. 

2. Z<tdanie zwrotu oplat pobranych na podstawie Pism Ok61-
nych Nr 26/94 i 13/95 jest bezpodstawne, bowiem nie wskazano 
zadnych nowych okolicznosci, kt6re swiadczylyby 0 niezgod
nosci uregulowan z obowi<tZUj<tcym prawem. Sprawa ta byla 
przedmiotem rozwazan oraz uchwaly Senatu PWr i maze bye 
podj~ta w ramach reasumpcji uchwaly. Nale:i:y podkre51ic indy
widualny charakter problemu (dotyczy niewielkiej grupki stu
dent6w- aktualnie z :i:<tdaniem wyst'UJily trzy osoby). 

3. Z<tdanie przywr6cenia sposobu ui:ytkowania obiektu ,K wa
drat" wykracza poza zakres dzialalnosci samorz<tdu studenckie
go, bowiem nale:i:y do decyzji wladz Uczelni w ramach zwykle
go zarZ(\_du mieniem PWr. Za goloslowny nalezy uznac zarzut 
niegospodarnosci zwi(\_zanej jakoby z zarz<tdzaniem tym obiek
tem. 

4. Forma akcji protestacyjnej, polegaj<tca na ,bojkotowaniu 
przez student6w wszelkich oplat", pobieranych na podstawie 
Z.W. Nr 21/96 z dnia 8.10.1996 roku, w zwi<tzku z art.23, ust.2, 
pkt.2 Ustawy o szkolnictwie wyzszym,jest niezgodna z prawem. 
Konsekwencje bojkotu ponios<t tylko niekt6rzy studenci, co 
swiadczy 0 lekcewa:i:eniu, przez inicjator6w akcji protestacyj
nej, interes6w swoich koleg6w. 

5. Rozpocz~cie ,szerokiej akcji informacyjnej" przez KUSS, 
przed podj~ciem uchwaly o akcji protestacyjnej oraz poinformo
waniem o niej wladz Uczelni, w tym nieudzielenie informacji 
Senatowi PWrjako najwyzszemu organowi kolegialnemu Uczelni 
(mimo odbywaj<tcego si~ w dniu 23.01.1997 roku posiedzenia) 
uznaj~ za naruszenie ·podstawowych obyczaj6w obowi<tZUj<tcych 
w spolecznosci akademickiej. 
w swietle powyzszego oceniam dzialania KUSS PWr, WZWi<tZ

ku z podj~t<takcj<\_protestacyjnq,jako pr6b~ anarchizacji stosun
k6w wladze Uczelni- Zarz<td KUSS. Zdecydowanie protestuj~ 
przeciwko uzaleznieniu form protestu od skutecznosci negocja
cj i, kt6ra w swietle dotychczasowych roszczen Konwentu Uczel
nianego, oznacza dyktat. Oswiadczam, ze kwestie podniesione 
przez KUSS nie wyczerpuj<t znamion sporu zbiorowego, gdyz 
nie dotycz<tstypendi6w oraz praw i wolnosci zrzeszania si~ stu
dent6w. 

Wzywam KUSS PWr do rewizji swojego stanowiska w spra
wieakcji protestacyjnej oraz podj~cia kontakt6wzgodnych zliter<t 
prawa i obyczajami panuj<tcymi wnaszym srodowisku, do czego 
zobowi(\_zuje student6w Regulamin Studi6w. 

Cal(\_spolecznosc akademick<tnaszej Uczelni, pracownik6w i 
student6w zapewniam, :i:e wladze Uczelni podejm<t dzialania za
pobiegaj<tce pojawieniu si~ nieakademickich obyczaj6w w :i:y
ciu naszej Uczelni. 

Rektor 
1-1 Prof.dr hab. ini.AndrzejMulak 

Wroclaw, 27 stycznia 1997 roku 
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SAMORZi\D STUDENCKI 
POLITECHNIKI WROCLAWSKIEJ 

AKCIA I 

PROTESTACYJNA I 
bezterminowy boikot oplat . 

pobieranych od studentow przez Uczelm~ 
za powtarzanie zaj~c i semestru 

NIE plac (az do odwolania AKCJI) 
za kursy powtorkowe i za semestr !!! 

• niezaplacenie tych pieniedzy w .cz~sie trwania 
AKCJI PROTESTACYJNEJ me JCSt 
naruszeniem obowia,zk6w stud~nta . 
{zgodnie z Ustawa. o szko1ni?tWH! wyzszyrn) 
wyrazisz poparcie dla ~taran. Konwentu 
Uczelnianego w obrome 1'wmch praw. . 

• przyczynisz sic do. stano":czeg~ ogr.amczema 
samowoli prawnej orga?o~_Dczelm _ 

• przyblicysz termin reahzacJ: postulatow 
Konwentu Uczelnianego skterowanych 
do JM Rektora 

POSTULATY 
KONWENTU UCZELNIANEGO 

UCHWALONE NA ZEBRANIU 21.1.1997 

• Spowodowame zwrot.u, wraz z. odsetkamJ, 
kwol pobranych bezpodstawn~e .od}ea~ty
wowanych student6w, w termmJc t dm, 
Zmiana zarza.dzenia nr 21/96 z 8.X.l996 r. 
reguluja.cego sprawc-; oplat za sef!lest~ ~o 
reaktywacji i oplat za powtarzame. zaJ~C, 

• Spowodowanie ref?rf!lY zarzq.dzama 
domami sludencktmt, 

• Wyjasnienie sprawy J?rzymusowych 
ubezpieczen studcntow, . . . 

• · zatwierdzenie Karty Rzeczmka P_raw 
Studenckich i powolanic Rz.eczmka Praw 
Studenckich, 

• Rozliczenie wydat.k6w Konwentu 
Uczelnianego za niezalezna.pomoc.prawnq 
podejmowana. w sprawach 1_ obrome 
slusznego interesu student.ow,. . 

• Spowodowanie przywr6cen.t~ uzytkowanl_?,
obiektu stol6wki studenck1ej ,KWADRA1 

na cele studenckie, . . 
Uchylenie uchwaly Kolegium _D.Zlek.anow 
Wydziah.l Elektroniki pozba~laJa.~eJ . 
uprawnien do pomocy m~te.nalneJ stu~en.tow l 
studi6w dziennych powyzeJ 26. roku zycta. J 



16 31 stycznia 1997 

Prorektor ds. Nauczania prof Lucjan Jacak wyjasnia 

Studenci 

nie p~acq_ za reaktywacj~ 
-Jakie jest stanowisko Uczelni w sprawie oplaty za reaktywa

cjfi?- pytamy Prorektora ds. Naucumia prof. Lucjana Jacaka. 
- Wed lug aktualnych przepis6w studenci nie plaq za reaktywacj«, 

a za powtarzanie kurs6w. 
Regulamin studi6w na PWr jest dosye liberalny. Dopuszcza dwu

krotne powtarzanie kursu przez studenta przy pobieranych za to sym
bolicznych oplatach: 30 zl za pierwsze powtarzanie i 90 zl za drugie. 
Zatem mozna przejse trzykrotnie przez dane zajcecia, zanim zostanie 
sice skrdlonym z listy student6w. M6wice tu o brak postcep6w w nauce 
bez powaznego usprawiedliwienia, jakim moze bye np.choroba. 

Powr6t do nauki na Uczelni wymaga reaktywacji i wniesienia opla
ty za powtarzane kursy. Tym razem op!ata jest wyra:lnie wyzsza, przy
jceto ryczaltowqstawkce 500 zl. Jezelijednak uwzglcedni sice, ze reak
tywacja dotyczy raczej student6w wyzszych lat, na kt6rych zajcecia 
sctkosztowniejsze, a takZe fakt, ze osoba podejmujctca studia powta
rza zwykle 5 do 10 kurs6w, jesto to i tak umiarkowana cena. 

Obecnie obowictzujctce przepisy w tej sprawie sctmodyfikacjctre
gulacji wprowadzonych wpoprzedniej kadencji. W zarZ<tdzeniu uzyto 
wtedy okrdlenia ,oplata za reaktywacjce", co stalo sice podstawct 
dyskusji i odwolan. Chodzilo jednak de facto o oplatce za odbywane 
zajcecia. Wyjasnialismytce kwestice, wporozumieniu z Ministerstwem 
Edukacji Narodowej poszukiwalismy wlasciwego sformulowania, 
kt6re nie pozostawia wcttpliwosci co do charakteru wnoszonych przez 
student6w oplat. 

Protestujctcy studenci odnoszct wicec swoje pretensje do juz nieobo
wictzujctcego zarzctdzenia zawierajctcego sformulowanie bcedctce 
skr6tem myslowym. 

Obecnie przyjceta wersja, po uzgodnieniu zapisu z MEN, zostala 
zaaprobowana zar6wno przez Senat PWr jak przez MEN. Zamyka to 
wczdniejsze dyskusje i wcttpliwosci. Ekspertyza z sierpnia 1996 r. 
podpisana przez wicedyrektora Poplonkowskiego zMEN stwierdza: 
, Jednoczdnie informujce, ze proponowany przez Pana nowy zap is w 
tej kwestii za powt6rzenie po reaktywacji nalezy uznae za wlasci
wy".Jestesmy wicec zdania, ze dzialamy zgodnie z przepisami . 

Oczywiscie stoimy na stanowisku, ze oplaty uzyskiwane za powta
rzanie zajcee nie jest eel em samym w sobie. Nie walczymy tu o pienict
dze dla uczelni. Skala zjawiskajest mala, dotyczypojedynczych os6b 
i uzyskane kwoty sq.znikome w stosunku do budzetu tak duzej insty
tucji . Natomiast Kolegium Dziekan6w uznalo za stosowne utrzyma
nie wprowadzonych oplat jako czynnika dyscyplinujctcego i stanowict
cego zaporce przeciwko nonszalanckiemu traktowaniu Politechniki 
Wroclawskiej, przeciwko przekonaniu, ze nie trzeba czynie zadnych 
postcep6w, a studentem i tak si«jest.. Mozemy zrozumiee poglctd, ze 
reprezentacja student6w uwa:la te stawki za zbyt wysokie i b«dzie 
zabiegala o ich obnizenie- nawet do zera. Trzeba dostrzegae tez trud
nosci materialne student6w, widziee mozliwosci negocjacji tub po
szerzenia listy przypadk6w, w kt6rych rektor redukuje oplaty. Nie 
spotkalismy sice jednak z :ladnct inicjatywct w tym kierunku i dlatego 
uwazamy, ze stanowisko student6w w tej sprawie jest niewlasciwe, 
nawet pieniackie, raczej szukajctce zwady niz rozwictzan. Nie wystct
piono z zadnct inicjatywctlegislacyjnct ani interpelacjct. 

Wyszukiwanie pretekst6wdo protestu nie jest uzasadnione ani skalct 
problemu ani stanem faktycznym. Uparte naglosnianie tej sprawy 
jako powaznego problemu student6w prowadzi tylko do wytworze
nia falszywego obrazu sytuacji. Jednoczdnie w spos6b nieuzasa
dniony przedstawia si« Politechnikce jako instytucjce, kt6ra zle trak
tuje student6w, podczas gdy prawdajest zupelnie inna. Uczelnia nie 
zeruje na studentach, nie obcictza ich nadmiernie. Najlepszym do
wodem postawy wladz PWr pod tym wzglcedem jest niski procent 
student6w przyjmowanych na odplatne studia zaoczne- jest ich u 
nas zaledwie I 0-15%. 
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Zapvtalismv Prorektora ds. Og6/nvch dr Ludomira 
Jankowskiego: 

-0 co chodzi 
w sprawie ,Kwadratu"? 

- Chyba juz niewielu student6w pamiceta, ze obiekt przy pl. Grun
waldzkim 30 byl kiedys stol6wkct studenckq_. Jest duzy - rna okolo 
2800 m2

• Na jego utrzymanie SC\. przeznaczano srodki z funduszu 
pomocy materialnej dla student6w, gdy tymczasem liczba studen
t6w korzystajctcych z posilk6w wydawanych w ,Kwadracie" mala
la. W tej sytuacji w 1991 roku podjceto d~cyzjce o zaprzestaniu u:lyt
kowania go jako stol6wki studenckiej. Owczesny rektor, prof. An
drzej Wiszniewski postanowil, ze obiekt zostanie przeznaczony na 
wynajem, by uzyskane pieniq_dze mogly powicekszye skromne fun
dusze Uczelni. Gestem ze strony wladz PWr byla decyzja o przeka
zywaniu uzyskanych w ten spos6b pienicedzy na fundusz pomocy 
materialnej dla student6w. Obecne wladze Uczelni chcctnadal prze
kazywae zyski z najmu na ten eel. 

Uwazam, ze przyj«te rozwictzanie rna z punktu widzenia studen
t6w kilka zalet: 

• fundusz pomocy materialnej dla student6w nie jest obcictzony 
kosztami utrzymania obiektu, 

• studenci uzyskali dodatkowe przychody, 
• studenci, kt6rzy chcieliby korzystae ze zbiorowego zywienia, 

mogctjadae w stol6wce pracowniczej. 
Niestety realizacja przyjcetych rozwictzan napotykala na komplika

cje. Pojawily si« klopoty z najemcami. Pierwsza firma, z kt6rctpod
pisano urn ow«, upadla. Toczylo sice postcepowanie sctdowe o egzeku
cj« zobowictzan. Obecnic komornik zawiesil postcepowanie. W lecie 
1996 r. odbyl si« przetarg na uZytkowanie obiektu, kt6rywygrala firma 
,Opal" z Katowic. Podpisano umowce najmu przewidujctC'I, ze od 
pazdziernika powinnywprywae oplaty za eksploatacjce i najem ,K wa
dratu". Niestety, wkr6tce nastq_pily nowe zdarzenia, zbiezne - bye 
moze nie tylko- w czasie. 

Po ukazaniu sice w ,Studentce" (i nie tylko tam) publikacji na temat 
,Kwadratu" firma ,Opal" przyslala uczelni pismo sugerujctce prze
szkody formalno-prawne zwictzane z najmem obiektu. Firma jedno
stronnie chciala zmienie wysokose oplat za najem. Dyrektor admi
nistracyjny PWr podjq_l oczywiscie dzialania zmierzajctce do wyja
snienia sprawy i wyegzekwowania naleznych Uczelni kwot. Aktu
alnie sprawajest w toku. Rozmawialem z przedstawicielami firmy 
,Opal". Podjceto ustalenia, kt6re, jak sctdzce, zaowocujct splatct zale
glych naleznosci i poprawict wsp6lprac«. 

Podsumowujctc fakty chcce stwierdzie, ze,K wad rat" nie jestod 1991 
r. u:lytkowany jako stol6wka studencka, jest czcescict mienia PWr i 
jest zarZ<tdzany w ramach zarZ<tdU zwyklego przez Dyrektora Admi
nistracyjnego. 

Zctdania Konwentu Uczelnianego nie SC\. uzasadnione, a deklaro
wana troska o dobra stud en tow- co najmniej dyskusyjna w swietle 
fakt6w, np. zlikwidowania stypendium stol6wkowego. Z przykro
sciq_stwierdzam, ze wielokrotne pro by rzeczowego wyjasnienia tzw. 
sprawy ,Kwadratu" spelzly na niczym. Samorzctd traktuje j<tjako 
jed en z czolowych problem6w studenckich, gdy - moim zdaniem 
jedyny zwictzek student6w z tct sprawct to fakt wprywania na konto 
funduszu pomocy materialnej dla student6w pieni«dzy, co jest prze
jawem dobrej woli w!adz PWr, kt6re podjcery takct decyzjce. R6wnie 
uprawnione byloby postanowienie o przeprowadzaniu za nie reman
tow czy przeznaczenia ich na dzialalnose dydaktycznct. e 
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UCHWAlA 
KONFERENCJI REKTOROW 

POLSKICH UCZELNI TECHNICZNYCH 

dotyczqca odplatnosci za studia 

Rezolucja Sejmu RP z dnia 13 .10.1995 roku dotyczctca 
szkolnictwa wyzszego przyjf(ta przytlaczajctcct wif(kszo
scict glosow, zawiera deklaracjf( 0 pozctdanej wysokosci 
nakladow na szkolnictwo wyzsze na poziomie 2,0% PKB 
w 1997 roku. Projekt budzetu Panstwa rozpatrywany 
aktualnie przezParlamentprzewiduje finansowanie szkol
nictwa wyzszego w 1997 roku na poziomie 0,86% PKB. 
Nic nie wskazuje nato, aby naklady budzetowe Panstwa, 
ktore muszctpozostawac g!ownym zrodlem finansowania 
publicznych szko! wyzszych, mogly zapewnic osictgnif(
cie poziomu uznanego przez Sejm RP. za wymagany z 
punktu widzenia polskiej racji stanu. 

W tej sytuacji, przyjf(cie w Konstytucj i RP. zapisow, kt6re 
uczynict bezprzedmiotowymi prace prowadzone nad no
wymi rozwictzaniami systemowymi zmierzaj(\_cymi do 
zwif(kszenia udzialu szkolnictwa wyzszego w PKB w 
wyniku nakladow pochodzctcych takze z oplat za studia 
dzienne, wprowadziloby trwalct barierf( rozwojowct w 
szkolnictwie wyzszym. W szczegolnosci zap is o ,CZC(scio
wej odplatnosci za swiadczenia publicznych szk6l wy
zszych" uwazamy za niejednoznaczny i niew!asciwy. 
Ustawa zasadnicza powinna formulowac obowictzek Pa~1-
stwa zapewnicnia dostf(pnosci studioworaz rownych szans 
w systemie edukacyjnym. 

Konferencja Rektor6w Uczclni Technicznych po zapo
znaniu sit( ze stanowiskiem Rady Glownej Szkolnictwa 
Wyzszego z dnia 16.01.1997 roku oraz uchwalctSenatu 
Uniwersytetu Warszawskiego z dnia IS .01.1997 roku 
udziela swego poparcia opiniom i postulatom zawartym 
w tych dokumentach, oczekujctc ze Parlament RP. w dal
szych pracach nad KonstytucjctRP. wprowadzi stosowne 
poprawki. 

Przewodniczqcy 
Konferencji Rektor6w Polskich Uczelni Teclmicznyclr 

1-1 Prof. dr !tab. Miroslaw Handke 

Krakow, 18 stycznia 1997 roku 

STANOWISKO 
SENATU POLITECHNIK.I WROCLAWSKIEJ 

dotyczqce poparcia uclzwaly 
Konferencji Rektor6w Polskiclz Uczelni Technicznych 

dotyczqcej odplatnosci za studia. 

Sen at Politechniki Wroclawskiej na posiedzeniu w dniu 
23 stycznia 1997 r. jednomyslnie popiera stanowisko wy
razone uchwalctKonferencji Rektorow Polskich Uczelni 
Technicznych dotycZ<tC<t odplatnosci za studia, przyjf(t<t w 
dniu 18 stycznia 1997 r. w Krakowie i calkowicie solida
ryzuje sit( z jej trescict. 

Przewodniczqcy Senatu Politeclrniki Wroclawskiej 
1-1 Prof. dr hab.int A11drzej Mulak 

Rektor 
Wroclaw, 28 stycznia 1997 r. 

STANOWISKO 
KONFERENCJI REKTOROW 

POLSKICH UCZELNI TECHNICZNYCH 

w spmwie ustalenia wysokosci wynagrotlzenia 
w zwiqzku z zastosowaniem nonny 50 % kosztow 

uzyskania przychotlow z tytuiu korzystmzia z prawa autor
skiego przez pracownik6w wyi;szych uczelni. 

Rektorzy Polskich Uczelni Technicznych zwracajcts if( z 
apelem do Ministra Edukacji Narodowej o przedstawie
nie szkolom wyzszym wyk!adnijakie elementy dzialalno
sci pracownika wyzszej uczelni mogct bye zaliczane do 
dzialalnosci tworczej. 

Przewodniczqcy 
Konferencji Rektor6w Polskiclr Uczefni Teclmicznych 

/-/Prof. dr lwb. Mirosli1w Handke 

Krakow, 18 stycznia 1997 roku 

Laureat nagrodv PTM im. Hugona Steinhausa 

Profesor Andrzej Weron 
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Profesor A.Weron zostallaureatem nagrody PTM im.Hugona Stein
hausa za wybitne osictgnif(cia z zastosowan matematyki , w szczeg6lno
sci za rozw6j teorii procesow stabilnych i ich zas tosowan udokumento
wany 2 ksictzkami i I 0 pracami w Ia tach 1994-96. 

Opr6cz dziablnosci naukowej, na podkre5lenie zaslugujctjego osi<t
gnif(cia organizacyjne i popularyzacja matematyki stosowanej. Prof. 
A.Weron jest organizatorem i pierwszym dyrektorem Centrum Metod 
Stochastycznych im. Hugona Steinhausa we Wrodawiu. Jest tw6rcct 
nowego kierunku studi6w Matematyka Finansowa i Ubezpieczeniowa 
na Politechnice Wrodawskiej. Jestjednym z organizator6w Warszaw
sko Wrodawskiego konwersatorium z Matematyki Finansowej. 

0 uznaniu mif(dzynarodowym dla wynik6w uzyskanych przez prof. 
Werona z zakresu proces6w stabilnych swiadczy najlepiej powierzenie 
mu organizacji: 

• sesji Stable Processes: Theory and Their Applications w ramach 
European Meeting of Statisticians, Aarhus, sierpien 1995. 

• Satellite Meeting on Stable Processes and other Heavy Tailed Mo
dels for Highly Volatile Phenomena do IV Swiatowego Kongresu Ber
noulli Society, Wroclaw, sierpien I 996, 

• liczne zaproszenia z wykladami typu invited talks (np. AMS Mee
ting, Chattanooga, pazdziernik 1996, IMS Meeting, Chapel Hill, paz
dziernik 1996) 

• przyznano mu stypendium Fundacji Fulbrighta w 1995 r. 

Laureat z wnuczkiem Tomkiem i pieskiem Vikq w domowym zaciszu. 
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Od pocz~tku ubiegtego roku przy Wydziale Mechanicznym PWr 
dziala Akademicki Klub Motorowy ,Apanonar", kt6ry powstal dzi~
ki uprzejmosci i przychylnosci pana Dziekana Wydzialu Mechanicz
nego prof. Jana Kocha. 

Wszystko zacz~lo si~ wiosna.,\995 r, kiedy to grupa przyjaci6l- pa
sj onat6w motocykli i student6w Wydzialu Mechanicznego, kierowa
na inicjatyw~pana Bogdana GinterazZakladu Naukowo-Dydaktycz
nego Spawalnictwa postanowila formalnie si~ zorganizowac i zalo
zyc klub. Wiele zawdzi~czamy r6wniez panu dr inz. Zbigniewowi 
Sroce z Zakladu Nap~d6w Spalinowych. Od pocza.,tku, at. do chwili 
obecnej wsp6lpracuje z nami i jest dla nas oparciem. 

Obecnie klub liczy 31 czlonk6w, kt6rzy maja.,c jut. pewne doswiad
czenie w rekonstrukcji pojazd6w zabytkowych (co wia.,ze si~ niejed
nokrotnie zdorabianiemod podstawpewnych cz~sci i mechanizm6w), 
a takze w przerabianiu i udoskonalaniu pojazd6w uzywanych na 
codzien, chc~ wsp6lnie realizowac i doskonalic wlasne pomysly 
dotycz~ce konstrukcjijezdza.,cych na dw6ch, a takt.e na trzech i czte
rech kolach. W tym celu staramy si~ wyposazyc wlasne pomieszcze
nie warsztatowe w budynku P-13 i zbudowac tam stanowisko hamo
wania do badania tam silnik6w motocyklowych. 

Dzialalnosc klubu ,Apanonar" w roku ubieglym obj~la mi~dzy in
nymi zorganizowan ie ,Pierwszego Zlotu Pojazd6w Eksperymental
nych" (w dniach4-6.1 0.1996), nakt6rymopr6czzabytkowych i prze
rabianych motocykli pojawil si~ takt.e poduszkowiec wzbudzaja.,cy 
duze zainteresowanie. Niestety na zlot nie mogli przybyc przedsta
wiciele wsp6lpracuj~cego z nami klubu motocyklowego (r6wniez 
akademickiego) z Anglii. 

W styczniu biez~cego roku (I 0-12.0 1.1997) zorganizowalismy wy
staw~ motocyklow~ na Politechnice Wrodawskiej. Dotychczasowa 
dzialalnosc klubu spotkala si~ z duzym zainteresowaniem i odzewem 
w mediach- telewizji i prasie motocyklowej . 

W tym roku planujemy zorganizowanier6wniezkilku imprez, m.in. 
rajdu po Skandynawii, popularnego rajdu motocyklowego i wsp6lor
ganizowanie ,Rajdu o kropelce". 

Chcemytakt.e uczestniczyc w innych imprezach motocyklowych orga
nizowanych w kraju, nawia.,zywac kontakty z ludZmi posiadaj~cymi nie
typowe i ciekawe pojazdy, a takt.e rozwin~c wsp6lprac~ z innymi kluba
mi motorowymi w Polsce, jak r6wniez w Anglii i w Szwecji. 

Wszystkich zainteresowanych nasz~ dzialalnoscia.,informujemy, ze 
spotkania klubowe odbywaja.,si~ w kazdy wtorek w budynku B-5, w 
sali 3 11 o godz. 19.00 

0/giertl Zipser 

Prezesem klubu ,Apanonar" jest Robert Galka, student IV roku Wydz. Me-
chanicznego PWr, 

wiceprezesem- Lukasz Kaczmarski - IV rok Wydz. Elektroniki, 
sekretarzem- Pawel Hoffmann- Ill rok Wydz. Elektroniki , 
skarbnikiem- Tomasz Mirecki- IV rok Wydz. Mechanicznego. 

AKM ,Apanonar" 
Wydz. Mechaniczny Politechniki Wroclawskiej 

ul. Lukasiewicza 7/9, 50-37I Wroclaw 
adres internetowy: http://arax.ict.pwr.wroc.pl/- apanonar/home.htp. 
e-mail: apanonar@arax. ict.pwr.wroc.pl 

I Zlot Pojazdow Eksperymentalnyclt. 4-6 paidzimika 1996 r. 

Wspomnienie 

Profesor 
Kazimierz Kinsner 
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W dniu 26 grudnia 1996 r. zmarl prof.dr hab.inz. Kazimierz Kinsner 
Profesor Kazimierz Kinsner urodzil si~ 14 maja 1924 r. w Chyrowie. 

Studia wyzsze odbyl w latach 1948-1954 na Wydzia1e Elektrycznym 
Politechniki Wrodawskiej. 

Stopien naukowy doktora nauktechnicznych nadalamu Rada Wydzia!u 
Elektrycznego Politechniki Wroclawskiej w 1962 r., a stopien naukowy 
doktorahabilitowanego w 1968 r. Tytul naukowy profesora nadzwyczaj
nego nadala mu Rada Panstwa w 1986 r. 

Do pracy zostal przyj~ty 15.09.1953 r. w Zakladzie Elektroenergetyki 
Politechniki Wrodawskiej. Naetatdydaktyczny przeszedl1.05.1957 r. 
na stanowisko asystenta nast~pnie adi unkta. 

W latach 1963 do 1971 pracowal r6wnolegle w Instytucie Automatyki 
System6w Energetycznych nastanowisku Zastl(pcy Dyrektorad/s Nauko
wych a w 1970 r. petnHobowiq_z.ki Dyrektoralnstytutu Automatyki Syste
m6w Energetycznych. R6wnoczesnie pracowa!w Politechnice Wroclaw
skiej reali zuja..c swoje pe!ne obcia..zenie dydaktyczne. 

Naetatdocentazosta!powo!anyw 1971 r. wSamodzielnymZak!adzie 
System6w Elektroenergetycznych Politechniki Wroclawskiej. 

Dorobeknaukowy profesoraKazimierzaKinsneraobejmuje 78 pozy
cji publikacji w tym 6 w czasopismach zagranicznych. 

Uczestniczy! w opracowaniu lub sam opracowa! wiele prac niepubli
kowanych. Profesor Kazimierz Kinsner uczestniczy! czynnie w wielu 
sympozjach mil(dzynarodowych organizowanych w kraju. By! organi
zatorem lub wsp6lorganizatorem 3 sympozj6w mi~dzynarodowych i 2 
krajowych. 

Do najwa:lniejszych osia..gni~c ProfesoraKazimierza Kinsnera nale:ly 
zaliczyc prace z zakresu przepi~c, badan charakteru Juku ziemnozwar
ciowego, badansposobu pracy punktu neutralnego sieci srednich napil(c. 
Kierowal badaniami dotycza..cymi metod optymalizacji harmonogram6w 
remont6w i wy!~czen remontowych; zagadnien uziemienia punktu neu
tralnego przez rezystor (wdrozone w sieci 6kV Kopalni Wl(gla Brunat
nego Konin); oraz wp!ywu energii o z!ej jakosci na straty produkcyj ne; 
metod planowania rozwoju sieci rozdzielczych i przesylowych. 

Profesor KazimierzKinsner by! promotorem 9 przewod6w doktorskich. 
By! recenzentem rozpraw habilitacyjnych i doktorskich. Recenzowa! 
wiele artykul6w i ksia..zek do publikacji. 

ProwadzHwyk!ady: Projektowanie i budowasieci elektroenergetycz
nych, Miernictwo elektroenergetyczne, Wybrane dzialy sieci elektroe
nergetycznych, Eksploatacjai projektowanie sieci elektroenergetycznych, 
Sieci elektroenergetyczne. 

Wraz z zespolem- opracowal metod!(, algorytmy i oprogramowanie 
komputerowe, wspomagania projektowania si eci elektroenergetycznych 
rozdzielczych i przesy!owych. 

Byl organizatorem laboratori um Miernictwa elektroenergetycznego i 
wieloletnim kierownikiem zespolu dydaktycznego Sieci i systemy elek
troenergetyczne. 

Zorganizowal i by! kierownikiem studium podyplomowego. Pe!ni! 
funkcjekierownika zak!adu Elektrowni i sieci elektroenergetycznych Byl 
opiekunem specjalizacji Wytwarzanie, przesyl i rozdzial energii elek
trycznej oraz od wielu I at zast~pca..kierownika zakladu Sieci i systemy 
elektroenergetyczne d/s dydaktycznych. Prof. K.Kinsner byl wsp6!au
torem czterech skrypt6w z przedmiotu Sieci elektroenergetyczne i auto
rem monografii na temat 

,Projektowanie i budowa elektroenergetycznych linii napowietrznych i 
kablowych". Bylwsp6lautorem podrl(cznika,Sieci elektroenergetyczne". 

Bra! udzial w opracowaniu program6w dydakTycznych dla studium 
dziennego i wieczorowego i by! redaktorem ich wydania. 

Odznaczony zosta! Krzyzem Kawalerskim Orderu Odrodzenia Pol
ski, Krzyzem Zaslugi, MedalemEdukacji Narodowej, Odznak&,Budow
niczego Wrodawia, Zlot&, Odznak&,Politechniki Wroclawskiej. Otrzy
ma! 3 nagrody Ministra, 12- Rektora, 3- Dziekana Wydzia!u Elektrycz
nego i 7 Dyrektora lnstytutu. 

Profesor Kazimierz Kinsner byl zolnierzem II wojny swiatowej i go
r~cym patriot&,. Bra! udzial w Kampanii Libijskiej, walczy! pod Tobru
kiem, zostal ranny pod Gazal~. Walczyl r6wniez nad rzek&, Sangro i 
zdobywal Monte Cassino. Za ml(stwo w dzialaniach wojennych zostal 
odznaczony Krzyzem Walecznych. 

Pozostanie w naszej pamil(ci jako Czlowiek Prawy i Szlachetny. 
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Aleksander von Humboldt (1 769-1859), niemiecki przyrodnik, 
podr6inik i geograf, wsp6lpracowal z wieloma Polakami, byl hono
rowymczlonkiem Towarzystwa Przyjaci6/Naukw Warszawie i pierw
szym propagatorem poezji Adama Mickiewicza w Niemczech .. 

Humboldt-Forschungspreise zostaly ustanowione w 1972 specjal
nym programem ogloszonym przez Kanclerza F ederalnego dla przed
stawicieli nauk przyrodniczych ze Stan6w Zjednoczonych. W 1979 
roku program rozszerzono na nauki humanistyczne i spoleczne, a 
nastr;pnie obj~to nim i inne kraje oraz wszystkie dyscypliny nauko
we. Obecnie Fundacja Humboldta przyznaje corocznie okolo 200 
tych niezwykle cenionych i prestiiowych wyr6inien uczonym z cale
go swiata. Dzi~ki zawartej umowie Fundacja na Rzecz Nauki Pol
skiej dolqczyla do podobnych organizacji z 19 kraj6w, kt6re maja z 
FundacjqHumboldta partnerskie porozumienia o wzajemnym przy
znawaniu tych wyr6inien najwybitniejszym uczonym .. 

HONOROWE STYPENDTUM NAUKOWE 
im. ALEKSANDRA VON HUMBOLDTA 

FUNDACJI NA RZECZ NAUKI POLSKIEJ 

ALEXANDER VON HUMBOLDT -STIFTUNG 

W maju 1995 Fundacja na Rzecz Nauki Polskiej zawarla porozu
mienie z Fundacj<t Aleksandra von Humboldta (Alexander von 
Humboldt-Stiftung) zRFN dotycz<~.ce wzajemnego przyznawania do 
dwoch honorowych stypendi6w naukowych rocznie wybitnym uczo
nym z obydwu kraj6w. Honorowe Stypendium Naukowe Humbold
ta przyznawane uczonym niemieckim przez Fundacj!( naRzecz Nauki 
Polskiej b!(dzie stanowilo odpowiednik Humboldt-Forschungspreis 
przyznawanej uczonym zagranicznym, w tym taki:e polskim, przez 
Fundacj!( Humboldta.Stypendia mog'l. bye przyznawane wybitnym 
uczonym niemieckim i polskim o najwyzszych kwalifikacjach i 
znacz<~.cym wkladzie w nauk!( swiatowa, w uznaniu uzyskanych juz 
osi<~.gni!(e badawczych, umozliwiajf\.C im sp!(dzenie od 4 do 12 mie
si!(cy na badaniach w kraju partnerskim. 

Polscy uczeni mog<~.zglaszae do FNP kandydatury wybitnych uczo
nych niemieckich, kt6rych chcieliby zaprosie nadrugoterminowy ( 4-
12 miesi!(cy) pobyt naukowy w Polsce. Na zasadzie wzajemnosci 
uczeni niemieccy mogfl., zglaszae kandydatury wybitnych naukow
c6w polskich do wyr6znienia ich w analogiczny spos6b przez Fun
dacje Humboldta. Wysokose Honorowego Stypendium Naukowego 
dla uczonychniemieckich zaproszonych do Polski wynosi od 12 000 
zl do 65 000 zl w zaleznosci od pozycji laureata oraz od plano wane
go czasu pobytu w Polsce. Tryb wylaniania laureat6w oraz zasady 
finansowania Honorowego Stypendium Naukowego przez Funda
cje na Rzecz Nauki Polskiej Sf\. analogiczne do przyj!(tych przez 
Fundacje Humboldta. 

Wnioskodawcami mog<t bye uznani uczeni polscy. Zgloszenia 
pochodz<~.ce bezposrcdnio od uczonych niemieckich nie b!(d<tprzyj
mowane. 

Kandydat powinien posiadae stanowisko profesora (,full profes
sor") lub odpowiadaj<~.ce temu stanowisko poza uczelnifl., ajego praca 
badawcza powinna siC( cieszye mi!(dzynarodowym uznaniem. 

Zglaszaj <\.CY kandydatur!( uczony polski zobowi<~.zany jest gwaran
towae nominowanemu uczonemu niemieckiemu techniczne mozli
wosci realizacj i zamierzonego programu badawczego, np dost!(p do 
laboratori6w i koniecznych do badan material6w. 

Wyboru laureat6w Stypendium Honorowego dokonywae b!(dzie 
powolana przez FNP Rada Honorowego Stypendium Naukowego, 
kt6ra b!(dzie siC( zbierae do dw6ch razy w roku. Terminy skladania 
wniosk6w w danym roku b!(d<tpodawane w rocznym programie FNP. 

Honorowe Stypendium Naukowe Humboldta mozna uzyskae tyl
ko jeden raz. Pobyt naukowy laureata w Polsce w ramach stypen
dium nie moze bye przedluzany, a sum a przyznanej nagrody nie moze 
bye zwi!(kszona. 

W 1997 roku kandydatury nalezy zglaszae do 30 wrzesnia. 
Formularze zgloszeniowe dost!(pne S<\. wBiurze Fundacji na Rzecz 

Nauki Polskiej. • 
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Szkola Francuska realizuje nowv program 

Wsp6fpraca z przemysfem 
Francuskie Podyplomowe Studium ZarZfl.dZania Systemami Prze

myslowymi (,Szkola Francuska"), dzialaj<~.ce z powodzeniem naPo-
1 itechnice Wrodawskiej juz sz6sty rok dzi!(ki pomocy rz<~.du francu
skiego oraz program ow mi!(dzynarodowych, na dobre wpisalo siC( w 
pejzaz uczelni i przemyslu regionu. Od dw6ch latta unikalna w skali 
kraju forma ksztalcenia stala siC( tez dost!(pna dla niefrancuskoj!(
zycznych odbiorc6w, gl6wnie kadr kierowniczych dolnosl<~.skiego 

przemyslu. 0 ile jednak te dwie podstawowe formy dzialalnosci 
dydaktycznej S<\. dzis dostatecznie znane, o tyle warte s<~.rozpropago
wania nowe, komplementarne inicjatywy, maj<~.ce na celu nawi<~.za
nie mozliwie scislych Wi!(zi Szkoly Francuskiej (i w og6le calej 
uczelni) z gospodark<t regionu. Istniej<t bowiem po temu naturalne 
przeslanki, takie jak otwarcie na przemysl poprzez projekty slucha
czy obu rodzaj6w studi6w podyp1omowych (wymagana forma za
konczenia ksztalcenia) w liczbie okolo 150, bardzo dobre,jak wspo
mniano, zamocowanie Szkoly na uczelni, a ta ostatnia z kolei cieszy 
siC( sporym uznaniem w kr!(gach przemyslowych, wreszcie coraz lepiej 
przebiegajf1.ca wsp6lpraca Szkoly z wladzami lokalnymi i instytu
cjami gospodarczymi (Dolnoslf\.ska Izba Gospodarcza), przy reali
zacji rozmaitych lokalnych inicjatyw. 

W pazdzierniku ubieglego roku odbylo siC( na Politechnice zorga
nizowane przez Szkol!( Francuskf\.polsko-francuskie Forum Gospo
darcze, pierwsza tego typu impreza regionalna w kraju. Owo Forum 
bylo swego rodzaju otwarciem pierwszego z realizowanych przez 
nas program6w gospodarczych ,Partnerstwo Przemyslowe Regio
n6w Rhone-Alpes i Dolnego Sl<tska" o czym informowalismy spo
lecznose uczelnianf\. na lamach jednego z pazdziernikowych ,Pry
zmat6w". Program ten, majfi.CY na celu-dla przypomnienia-dopro
wadzenie do bezposredniej wsp6lpracy mozliwie najwi!(kszej licz
by firm francuskich i polskich,jest nadal z powodzeniem realizowa
ny. Nie nim jednak obecnie siC( zajmiemy, a naszym najmlodszym 
,przemyslowym dzieckiem"- program em TEMPUS 02018/96. 

Przedstawiany i aktualnie realizowany program TEMPUS 02018/ 
96 stanowi, w swietle powiedzianego wczesniej, naturalne rozsze
rzenie podstawowego dla pelnienia funkcji dydaktycznych Szkoly 
Francuskiej programu TEMPUS JEP 07051 -94. Jego eel em jest, 
zgodnie z intencj'l. koordynatora i partner6w europejskich, utworze
nie na Politechnice Wrodawskiej biura promocji - partners twa prze
myslowego. Zadaniem tej kom6rki b!(d'l. dzialania na rzecz transferu 
technologii i wprowadzania innowacji w przedsi!(biorstwach nasze
go regionu, poprzez: 

• stworzenie bazy danych, dotyCZfl.cych, zjednej strony, potencjalu 
badawczego i realizowanych prac w jednostkach uczelni, mog<~.cych 
stanowie przedmiot transferu technologii, a z drugiej - przedsi!(
biorstw, b!(d<tcych potencjalnymi adresatami takich dzialan, 

• opracowanie programu szkolenia kierowniczych kadr przedsi!(
biorstww zakresie transferu technologii i zarZfl.dzania innowacjami, 
w oparciu o przedmioty realizowane w ramach obu studi6w pody
plomowych, a takze doswiadczenie uzyskane w trakcie realizacji 
programu, zwlaszcza podczas stazy w krajach Unii Europejskiej. 

Biuro b!(dzie czyms w rodzaju katalizatora, wyzwalajf1.cego inicja
tywy i projekty wsp6lpracy uczelni z przemyslem dolnoslf\.skim, a 
takze ulatwiajfl.cym realizacj!( inicjatyw przemyslowych z obszaru 
Unii Europejskiej. Nada mu to wymiar mi!(dzynarodowy. 

Koordynatorem programu ze strony polskiej jestdr inz. Wojciech 
Myslecki, a szefem operacyjnym -dr inz. Jan Betta. Program wsp6l
realizuj<\.pr6cz tego: dr inz. Krystian Konkol (opracowanie kursu 
szkoleniowego) oraz dw6jka sluchaczy podyplomowych studi6w 
,Mastere". Maj<t oni za zadanie opracowanie struktury i zasad funk
cjonowania wspomnianej bazy danych (mgr in:i. Joanna Basztu
ra) i zdefiniowanie zasad wsp6lpracy biura z otoczeniem przemy
slowym- zbudowanie odpowiedniego interfejsu (mgr in:i. Mate
usz Popek). Podkre5lamy, ze zgodnie z liter<~. i duchem studi6w 
,Mastere", te zagadnienia b!(d'l. dla obojga sluchaczy tematami ich 
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projekt6w przemyslowych, a co za tym idzie podstaw(\_ do zredagowania i obrony przed 
francusk<t komisj<\_prac koncZ(\_cych owe studia. 

Program przewiduje kilkutygodniowe szkolenie uczestnik6w we Francji i Hiszpanii, gdzie 
bl(d<t sil( oni mogli zapoznac z metodami realizacji wsp6lpracy uczelnia- przemysl, z konkret
nymi przypadkami transferu technologii oraz funkcjonowaniem odpowiednich baz danych. 

Dla zapewnienia wzmacniaj(\_cego efektu synergetycznego dzialan, program bl(dzie reali
zowany we wsp6lpracy z kierowanym przez prof. J ana Kocha Wroclawskim Centrum Trans
feru Technologii (Pryzmat nr 83). 

Czego mozemy sil( spodziewac po tej inicjatywie? S<tdZI(, ze korzysci wynios(\_ wszyscy, 
zwiqzani z projektem. Szkola Francuska, bo kazdy kontakt z przemyslem wzbogaca formy 
i tresci nauczania w dziedzinie zarz(\_dzania przemyslowego. Uczelnia, bo wokresie niezwy
kle chudych latjesli idzie o wsp6lpracl( z przemyslem, zostanie zrobiony wyrazny ruch w 
tym kierunku- od solidnosci jego przygotowania zalezy bardzo wiele, m. in. prze!amanie 
stereotypu opracowan ,na polk!(". Przemysl, boon naprawdl( potrzebuje nowych pomysl6w, 
know-how i technologii, jesli nie chce zejsc do roli trzeciorz~tdnego podwykonawcy pro
stych operacji. Wreszcie Miasto i Region, bowiem szczl(sliwie projekt nasz zbiega sil( cza
sowo i podmiotowo z bl(dqcym w fazie przygotowawczej projektem Wroclawskiego Parku 
Technologicznego (podmiotowo, gdyz kilku przedstawicieli Politechniki, w szczeg6lnosci 
Szkoly Francuskiej, bierze czynny udzialwpracach Grupy Tnicjatywnej Parku). Istnieje realna 
mozliwosc wniesienia don nader cennego aportu, w postaci naszego przyszlego biura wraz 
z metodologiq i narzl(dziami (baZ<\_ danych, programem szkolen). 

Identyczne programy S<\. realizowane przez Politechniki: Szczecinsk<t i Zielonog6rsk~ a 
operatorzy wszystkich trzech dzialajq w scislym porozumieniu. 

INSTYTUT FIZYKI 
POLITECHNIKI WROCLAWSKIEJ 

oraz 
INSTYTUT NISKICH TEMPERATUR I BAD AN 
STRUKTURALNYCH PAN WE WROCLAWIU 

zapraszaj~ uczni6w i nauczycieli 
szk6l srednich Wroclawia i Dolnego Sl<tska 

na 
CYKL WYKLADOW 

POPULARYZUJ.f\CYCH FIZYKF; 
polqczonych z demonstracjami. 

Wyklady bl(d~ odbywaly sil( w srody od godz.17 
w sali 322 gmachu A-1 PWr., Wybrzeze Wyspianskiego 27. 

Spis wykladow 

I. 19 TI 1997 r. Dr hab. Henryk Kasprzak, Instytut Fizyki PWr. 
Oko fascynujl{cy uklad o odwzorowujl{cy. 
II. 26 II 1997 r. Dr Malgorzata Komorowska, Instytut Fizyki PWr. 
Co rna flzyka do czerwonych cialek krwi? 

Jan Betta 

III. 5 III 199 7 r. Dr inz. Barbara Juroszek, Instytut Metrologii Elektrycznej PWr. 
Elektronika ratuje zycie. 
IV. 12 III 199 i r. Doc dr hab. Grazyna Sznajd, INTiBS PAN. 
Tomografla komputerowa w badaniach flzycznych i medycznych. 
V. 19 III 1997 r. Prof. dr hab. Jacek Wlasak, Instytut Fizyki PWr. 
Czy prawo Ohm a jest zgodne z drug!! zasad:t dynamiki? 
VI. 9 IV 199 7 r. Prof. dr hab. Ryszard Poprawski, Instytut Fizyki PWr. 
Od iloczynu wektorowego do b~tka, diabolo, zyroskopu, cyklotronu i pulsarow. 
VII. 16 IV 1997 r. Dr Andrzej Zaleski, INTiBS PAN. 
Kaprysy materii w bardzo niskich temperaturach, czyli o nadprzewodnictwie. 
VIII. 23 IV 1997 r. Prof. dr hab. Ewa Dobierzewska-Mozrzymas, Instytut Fizyki PWr. 
Mikroskopia elektronowa - mozliwosci obserwacji mikroswiata. 
IX. 30 IV 1997 r. Doc. dr hab. Witold Ryba-Romanowski, INTiBS PAN. 
Gwiezdne wojny, czyli o zasadzie dzialania i zastosowaniach laserow. 
Uwaga! Ten wyk/ad odb~dzie sir: w salach INTiBS PANna ulicy Okolnej 2. 

Organizator i koordynator cyklu: dr hab. Karina Weron, Instytut Fizyki PWr. 
Informacji udzielamy pod numerem telefonu: (071) 320 37 71 
Wroclaw, 20 stycznia 1997 r. 

STYCZEN 

7.01.1997 -wizyta wFilii Zbignie
wa SENKOWSKIEGO - Przewo
dniczq_cego Delegatury Zarzq_du Re
gionu Dolny Sl<tsk NSZZ ,Solidar
nosc". 

8.01.1997 -decyzja Rady Wydzia
lu G6rniczego o uruchomieniu w Fi
lii Walbrzych od 1.10.1997 r. stu
di6w dziennych in! zynierskich 0 

specj alnosci :Gospodarka surowca
mi skalnymi. 

13.01.1997- spotkanie Dyrektora 
Filii z Ryszardem SKORUPSKIM 
czlonkiem Zarzqdu Miasta Walbrzy
cha (Kiub Radnych ,Nasz Wal
brzych") na temat szkolen w zakre
sie komunikacji spolecznej . 

15.01.1997- konferencja prasowa 
Dyrektora Filii na tern at uruchamia
nych od 15.02.1997 studi6w zaocz
nych na Wydziale Chemicznym. 

16.01.1997 - wywiad Dyrektora 
Filii dla Radia Walbrzych . 

17.01.1997- wr~czenie dyplo
m6wukorl.czenia studi6w absolwen
tom Wydzialu Budownictwa Lq_do
wego i Wodnego. 

23.01.1997- spotkanie Dyrekto
ra Filii z prof. Danutq, ZUCHOW
SKf\- Dyrektorem Instytutu Tech
nologii Oraganicznej i Nawoz6w 
Sztucznych oraz z dr Edwardem 
CHLEBUSEM - Dyrektorem Insty
tutu Technologii Maszyn i Automa
tyzacji na temat prezentacji na tere
nie Filii przedstawicielom regionu 
walbrzyskiego mozliwosci wspM
pracy naukowo-badawczej. 

28.01.1997 -wizyta wFilii mgr Je
rzego BIEZuNSKIEGO- Kierow
nika Studium Wychowania Fizycz
nego i SportuP.Wr., Spotkaniezwla
dzami Filii (Ryszard KABAT, Jani
na JAWORSKA) na temat aktual
nych problem6w w nauczaniu wy
chowania fizycznego w Filii Wal
brzych. 

29.01.1997- spotkanie Dyrektora 
Filii z dr Janem WINTEREM- Za
st~pca Dyrektora Instytutu Geotech
niki i Hydrotechniki oraz prof. Ja
nem ZA WILAKIEM Zast~pcq_ Dy
rektora Instytutu Uklad6w Elektro
maszynowych na temat prezentacji 
na terenie Filii przedstawicielom re
gionu walbrzyskiego mozliwosci 
wsp6lpracy naukowo-badawczej. 

13 
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ELEKTRYCZNY 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu wdniu 
18 listopada 1996 dziekan prof. Zbi
gniewWr6blewski,poinformowalorek
torskich i dziekanskich nagrodach, ja
kie otrzymali pracownicy Wydzialu. 

• Prodziekani poinformowali o wyni
kach letniej sesji egzaminacyjnej. 

• Om6wiono spraw« okreslenia spe
cjalnosci na studiach dziennych. Dzie
kan poinformowal, ze wlasciwe sformu
lowanie nazw specjalnosci rna duzy 
wplyw na stopien zainteresowania kan
dydat6w. Problem wzbudzil dyskusjt< . 
Sprawa zostala przekazana do rozpatrze
nia Komisji ds. dydaktyki . 

• Dr B.Lowkis om6wila propozycj« 
wprowadzenia zimowej rekrutacji i uru
chomienia I roku inzynierskich studi6w 
zaocznych w semestrze letnim. Koncep
cja ta wynika z analizy wynik6w egza
minacyjnych sesji zimowych. Co roku 
najwit<ksza ilosc skre5lonych ze studi6w 
os6b to studenci I semestru. Dzit<ki do
datkowej rekrutacji mogliby podjltC po
nownie studia. Rada zatwierdzila t« pro
pozycjt<. 

• Komisja ds. powolania na stanowi
sko profesora nadzwyczajnego w dys
cyplinie elektrotechnika, w zakresie 
elektroenergetyki i automatyki elektro
energetycznej poparla kandydaturt< dra 
hab. Eugeniusza Rosolowskiego. Rada 
Wydzialu zatwierdzila ten wniosek w 
glosowaniu tajnym i wyznaczyla recen
zent6w w osobach prof. Willibalda 
Winklera (Politechnika Slltska) i prof. 
Andrzeja Wiszniewskiego (PWr). Pro
dziekan ds . dydaktyki prof. Teresa 
Orlowska-Kowalska przedstawila wy
niki ksztalcenia na studiach dziennych, 
w tym prowadzonych w fil iach, zas pro
dziekan dr Bozena Lowkis- sytuacj« na 
studiach zaocznych. 

• Rada postanowila przedluzyc o 6 
miesit<CY stypendia habilitacyjne drowi 
Bronislawowi Swistaczowi (1-7) i dro
wi Antoniemu Klajnowi (1-8). 

• Rada poparla wniosek prof. Z.Naw
rockiego, kierownika Zakladu Przyrzlt
d6w i System6w Pomiarowych nale:llt
cego do mit<dzywydzialowego 1-21, o 
przeniesienie dra Krzysztofa Podlejskie
go (I-21) na Wydzial Elektryczny w 
zwiltzku z prowadzonymi tu przez nie
go zajt<ciami. Dr Podlejski byl dotltd pra
cownikiem WPPT. 

• Rada podjt<la decyzjt< o wszczt<ciu 
przewodu doktorskiego mgra inz. Pio
tra Wojsznisa (1-29) . Wyznaczono na 

cd na str.ll 

nr 85 

Programy Unii Europejskiej 
SOCRATES jest nowym programem edukacyjnym Unii Europejskiej majltcym na celu 

doskonalenie jakosci ksztalcenia dzieci, mlodziezy i doroslych. 
Program wspiera partnerstwo w zakresie wymiany doswiadczen i rozwoju wsp6lpracy 

mit<dzynarodowej w krajach Unii Europejskiej, EFTA oraz w krajach Europy srodkowej i 
wschodniej. 

Program SOCRATES obejmuje nastt<pujltce komponenty (podprogramy): 
ERASMUS (szkolnictwa wyzsze) 
COMENIUS szkolnictwo podstawowe i srednie) 
LINGUA (nauczanie jt<zyk6w obcych) 
ODL (ksztalcenie otwarte i na odleglosc) 
ADULT EDUCATION (edukacja doroslych) 
EURYDICE (siec informacyjna o systemach edukacyjnych) 
ARION (wizyty studyjne os6b kierujltcych edukacjq) 
NARIC (siec ekwiwalencji - uznawalnosc wyksztalcenia) 

ERASMUS to istotny komponent Programu SOCRATES obejmujltCY szkolnictwo wy-
zsze. Stanowi kontynuacj« i rozwinit<cierealizowanego wlatach 1987-1994 wkrajachczlon
kowskich Unii Europejskiej Programu o tej samej nazwie. 

Gl6wnym eel em programu ERASMUS jest wspieranie europejskiej wsp6lpracy uczelni 
wyzszych ze wszystkich kraj6w czlonkowskich Unii Europejskiej, EFTA i kraj6w stowarzy
szonych poprzez wyjazdy pracownik6w i student6w, wsp6lne opracowywanie program6w 
nauczania o charakterze europejskim oraz uznawanie studentom okresu studi6w odbywa
nych na uczelni zagranicznej . 

ERASMUS jest otwarty dla wszystkich typ6w uczelni, dziedzin i poziom6w studi6w. 
ERASMUS sklada sit< z 2 czt<sci (akcji): 

Akcja 1: Wsparcie uczelni w promowaniu Wymiaru Europejskiego 

A - Dzialania w ramach Kontraktu Uczelnianego, do kt6rych zalicza sit<: 
A 1. Organizowanie wyjazd6w studenckich 
A 2. Wyjazdy nauczycieli akademickich 
A 2.1. Wyjazdy nauczycieli na kr6tkie okresy 
A 2.2. Wyjazdy nauczycieli na dluzsze okresy 
A 3. Kursy intensywne 
A 4. Wizyty przygotowawcze 
A 5. Europejski System Transferu Punkt6w (ECTS) 
A 6. Wsp6lne opracowywanie program6w nauczania 
A 6.1. Wsp6lne opracowywanie program6w nauczania dla pocz<~.tkowych !at studi6w 
A 6.2 . Wsp61ne opracowywanie program6wstudi6w ,na poziomiezaawansowanym"(Masters) 
A 6.3. Wsp6lne opracowywanie modul6w europejskich 
A 6.4. Wsp6lne opracowywanie zintegrowanych kurs6w jt<zykowych 

B - Dzialania poza Kontraktem Uczelnianym- ,Sieci tematyczne". 

Akcja 2: Stypendia wyjazdowe dla studentow pokrywajltce CZt<SC koszt6w tego okresu 
studi6w odbywanych za granic'l., kt6ry zostanie uznany przezjego uczelni« macierzystlt 

Stypendia w ramach Akcji 2 maj<~.pom6c w finansowaniu dodatkowych koszt6w zwilt
zanych ze studiami zagranicznymi, a nie koszt6w, kt6re student normalnie ponosi na swojej 
uczelni macierzystej. Stypendium dla pojedynczego studenta nie bt<dzie przekraczalo 5000 
ECU na maksymalny okres 12 miesit<cy. W wit<kszosci przypadk6w przecit<tne stypendium 
bt<dzie jednak znacznie nizsze. Przewiduje sit<, ze miesit<czne stypendium dla polskiego 
studenta wynosic bt<dzie ok.300-350 ECU (co jest polow<~.stypendium, kt6re studenci otrzy
muja w ramach programu TEMPUS). 

* * * 
Kluczowym elementem programu ERASMUS jest wprowadzenie Kontraktu Uczel

nianego (Institutional Contract) zawieranego mit<dzy Komisj<t Unii Europejskiej a po
jedyncz<t uczelnilt. Oznacza to, iz poszczeg6lne wydzialy/instytuty nie mog<~.skladac do 
Komisji osobnych projekt6w, ale ich propozycje powinny zostac ujt<te w jeden wniosek 
uczelni . 

KaZda propozycja uczelni skladana do Komisji Europejskiej, a dotycz<~.ca dzialan finan
sowanych w ramach Kontraktu Uczelnianego musi zawierac om6wienie europejskiej po
lityki uczelni oraz opis dzialan odnosz<~.cych sit< do wsp6lpracy uczelni z innymi krajami 
uczestniczltcymi wprogramie ERASMUS. Zar6wno deklaracja dotycZ<tca polityki,jak i opis 
dzialan powinny bye traktowane jako wlasny plan uczelni, kt6rego realizacja nie powinna 
bye uzalezniona od wysokosci funduszy przyznanych przez Wsp61nott<. 

Kontrakt Uczelniany jest zawierany na okres 3 !at, natomiast fundusze Wsp61noty bt<dlt 
przyznawane uczelniom co roku. Zobowi<~.zuje on uczelnie do realizacji zaproponowanych 
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przez ni<t dzialan promuj<tcych Wymiar Europejski we wsp6lpracy z wybranymi partnerami 
z innych kraj6w. 

* * * 
Program SOCRATES-ERASMUS przewidziany jest w pocz<ttkowej fazie na lata 1998-

2000 (b~dzie przedluzany na kolejne lata). Warunki udzialu Polski wtym programie znacz
nie r6zni<tsi~ od udzialu w programie TEMPUS. Program TEMPUS jest programem pomo
cowym (konczy si~ w2000 r.) natomiast SOCRATES (kt6ry rna wprzyszlosci zast<tPie program 
TEMPUS) jest regularnym programem Unii Europejskiej. By Polska mogla w nim uczest
niczye, rz<td polski musi wplacie sw6j "wklad" do budzetu programu. Przewiduje si~, ze 
wklad taki (tylko do programu SOCRATES-ERASMUS) powinien zamkn<te si~ sum<t 5-6 
min ECU na rok. Do momentu zakonczenia programu TEMPUS suma ta rna bye pokrywana 
w 90% z funduszu PHARE a tylko 10% rna piacie rz<td Polski . Po zakonczeniu programu 
PH ARE calose udzialu Polski wprogramie SOCRATES rna bye pokrywana przezrZ<td Polski. 

Dla lepszego zrozumienia istoty programu ERASMUS ponizej przedstawiam zasadnicze 
r6Znice mi~dzy ERASMUS'em a TEMPUS'em. 

ERASMUS 

l.CEL 
rozw6j ,European dimension" poprzezw

sp6lprac~, wymian~ infom1acji, uznawanie 
okresu studi6w i kwalifikacji, podnoszenie 
znajomoscij~zyk6wUEwyjazdy student6w 
i pracownik6w 

2. PARTNERZY 
wsp61praca mi~dzy uczelniami 

3.KONTRAKT 
• jeden kontrakt dla calej uczelni 
• okres 3 letni 
• fundusze przyznawane co roku 
• koniecznose znalezienia funduszy z in

nych zr6del 

4. KONTRAKTOR 
kazda uczelnia zarz<tdza wlasnymi fundu

szami 
5. ,POLICY STATEMENT" 
na poziomie uczelni, dotycz<tCY rozwoju 

,Wymiaru Europejskiego" 
6. UMOWY BILATERALNE 
nie dol<tczane do projektu, zawierane po

mi~dzy uczelniami 
?. MOBILITY 
• wymagane "reciprocity" w wymianie 

student6w i wyjazdach pracownik6w 
w obr~bie danego dzialania i dziedziny 

• praktyki studenckie zwi<tzane z co 
najmniej 3 miesi~cznym okresem 
studi6w, brak praktyk dla pracownik6w 

• wymagane zaliczenie okresu studi6w 
odbywanych za granic<t, preferowany 
ECTS 

8. DZIALANIA 
fundusze przyznawane na okreslone typy 

dzialan (opracowanie modul6w, zintegro
wanych kurs6w j~zykowych, opracowanie
ECTS, wyjazdy pracownik6w i student6w) 

TEMPUS 

l.CEL 
modernizacja systemu szkolnictwa 

wy zszego kraj6wEuropy Srodkowej 
Wschodnie 

2. PARTNERZY 
wsp6lpraca mi~dzywydzialami, instytuta-

1111 

3.KONTRAKT 
• jeden kontrakt dla wszystkich partner6w 
• okres do 3 !at 
• znana wysokose funduszy na realizacj~ 

calego projektu 
• przyznawane fundusze zapewniaj<treali

zacj~ celu projektu 
4 . KONTRAKTOR 
jeden z partner6w mianowany kontrakto

rem calego projektu 
5. INSTITUTIONAL DEVELOPMENT 

PLAN 
na poziomie wydzialu, uczelni 
6. LISTY INTENCYJNE 
dol<tczane do projektu, od wszystkich part

ner6w 
7. MOBILITY 
• nie wymagane "reciprocity" 

• samodzielne praktyki dla student6w i pra
cownik6w uczelni w przedsi~biorstwie 

• zaliczanie okresu studi6w nie jest wymo
giem formalnym 

8. DZIALANIA 
fundusze przyznawane globalnie na r6zne 

dzialania (opracowanie program6w naucza
nia, material6w dydaktycznych, zakup sprz~
tu, wyjazdy pracownik6w i student6w) 

Zwracam uwag~, ze w ramach SOCRATESA nie rna zakupu sprz~tu. 

* * * 
Pomimo, ze program SOCRATES-ERASMUS nie jest tak lukratywny dla Polskijak pro

gram TEMPUS, uczestnictwo kazdej uczelni w tym programie jest traktowane jako ,poli
tically correct". 

Blizsze informacje o programie dost~pne S<t w Biurze Grant6w. 
mgr int. Eltbieta Mazurek 

Biuro Gran/Ow 
A-1, pok.l46, tel.28-46 
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promotora prof T. Orlowsk<t- Kowal
sk<t. 

• Postanowiono oglosiekonkurs nasta
nowisko adiunkta w Zakladzie Elektro
techniki 1-7. Powolano komisj~ konkur
SOW<\.. 

• Nowymi przewodnicz<tcymi komisji 
wydzialowych zostali: 

- dydaktycznej - prof. T.Lobos, 
- nauki i rozwoju kadry - prof. 

H. Markiewicz, 

- powolywania na stanowisko profe
sora i tytulu naukowego - prof. J.Malko , 

- biblioteki wydzialowej - prof. 
M.Zielichowski , 

- finans6w - prof. B .Mazurek. 
• Dziekan poinformowal o zwi~ksze

niu funduszu osobowego o 42 tys. z!. 

* * * 
Na posiedzeniu Rady Wydzialu wdniu 

16 grudnia: 

• Prof. T.Lobos przedstawil wyniki 
dyskusj i nad uruchamianymi specjalno
sciami dla studi6w dziennych. Zapro
ponowal dwa warianty: 

A. 1. sterowanie i zarz<tdzanie, 
2. technologia i diagnostyka ; 

B. 1. sterowanie i zarz<tdzanie, 
2 . technologia i diagnostyka; 
3. automatyka przemyslowa i sy

stemy pomiarowe. 

Rada przyj~la wersj~ B. 
• Nie wyrazono zgody na wprowadze

nie w roku ak. 1996/97 (sem.letni) ewi
czen audytoryjnych z matematyki na I 
roku. 

• Prodziekan dr Z.Kios poinformowal 
o nowym systemie stypendialnym wpro
wadzonym na uczelni. Om6wil regula
min przyznawania stypendi6w. 

• Jednomyslnie podj~to uchwal~ o 
nadaniu stopnia doktora nauk technicz
nych mgr. inz. Bronislawowi Szubzdzie. 

• Podj~to decyzj~ o ogloszeniu kon
kursu na stanowisko profesora nadzwy
czajnego w Instytucie Elektroenergety
ki (I-8) . 

• Rada poparla wniosek komisji kon
kursowej o przyznanie stanowiska ad
iunkta w Zakladzie Elektrotechniki 1-7 
mgr inz. Z. Wadawkowi. 

• Prodziekan dr Z.Klos poinformowal 
o rajdzie studenckim,jaki odbyl si~ 25-
27 pazdziernika. Studenci :lywo zarea
gowali na stworzon<t im mozliwose, 
wobec tego planowane S<tnast~pne raj
dy wiosenne i jesienne. 
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• 
KS lf\ZKI, ktore polecamy ... 

STANISLAW P.PRAUSS 

Z ZAKOPANEGO 
NA STAG LANE 

Z PRZYPISAMI 
DR EDWARDA MALAKA. 

I 
...J 1 2 3 

'\ 

~ 
4 * ~~ ..... 

Wydawnictwo OSSOLINEUM, Wroclaw 1996 
cena 37 z! 

T o niezwykla ksifti:ka- pami~tnik wybitnego polski ego 
konstruktora lotniczego Stanislawa Praussa. Absol 
went Politechniki Warszawskiej z 1928 r., w latach 

trzydziestych byl jednym z konstruktor6w wiodi\_cych w PZL, 
Warszawa. Byl wsp6ltw6rci\_znanych samolot6wtego okresu 
PZL4, PZL, ,Karas" i ,Sum". 

Dzialalw Aeroklubie Warszawskim, b~dftc pilotem spor
towym, a ewakuowany do Anglii pracowal w firmach lot
niczych Westlanda, de Havillanda i Hawkera. Po wojnie 
uczestniczyl w pracach nad odrzutowcami pasazerskimi 
-,Comet", ,Trident' i ,Airbus". 

Wspomnienia obejmujft szeroki okres- czas pierwszej 
wojny swiatowej sp~dzony w Krakowie, studia i lllat pra
cy w slynnych Panstwowych Zak!adach Lotniczych w War
szawie (1928-1939), II wojncr swiatowft i powojennftpra
c~ w Anglii. Najciekawsze Sf\. obserwacje autora z okresu 
warszawskiego - dynamicznie rozwijaji\_Ca si~ gospodar
ka i przemysl polski, wydarzenia w lotnictwie tego okresu 
- katastrofy, sukcesy i szybki rozw6j oraz sylwetki ludzi. 
z tym zwiftzanych Sf\. opisane niezwykte barwnie. Przewi
jaji\_ si~ znane nazwiska : Pulawski, Rogalski, Misztal i 
Drzewiecki, Orlinski , Zwirko i Wigura. A byli to bliscy 
koledzy i wsp6lpracownicy autora. 

Ci mlodzi ludzie, absolwenci polskich uczelni budowa
li nasze lotnictwo i przemysl lotniczy, kt6ry zaczynaji\_c 
od zera w 1918 r., w ciftgu zaledwie dwudziestu !at osii\_
gnftl poziom swiatowy. Ich dzielem byly sly nne mysliwce 
PZL, serii ,P", oraz rewelacyjne bombowce ,Los" i ,Sum". 
Pami~tnik S. P. Praussa obejmuje tak:le trudny czas II 

wojny swiatowej przezyty w Wielkiej Brytanii, a p6zniej 
24 lata pracy w podlondynskim Hatfield w firmach de 
Havilland i Hawker-Siddeley. 

Praca opatrzona zostala wprowadzeniem oraz licznymi, 
obszernymi przypisami autorstwa EdwardaMalaka, co po
winno ulatwic lektur~ pami~tnika osobom nawet o zupel
nie nietechnicznych zainteresowaniach, ale zaciekawio
nych dziejami Rzeczypospolitej. W pami~tniku zamie
szczono 130 fotografii i rysunk6w, z czego ponad polowa 
nie by!a nigdy publikowana bi\_dz ukazuje si~ po raz pierw
szy w Polsce powojennej. Wype!niona zostala w_ten sp~
s6b luka informacyjna na temat tego okresu, UJawmaJit 
kulisy wielu wydarzen, decyzji i ich skutk6w. 
Ksilrtk~ mo:ina zamowic w Ossolineum, kt6re wysyta 

ji\_za zam6wieniem pocztowym. W tym celu nalei:y zwr6cic 
si~ do Dzialu Sprzedazy i Eksportu Wydawnictwa Osso
lineum, pl. Solny 14a, 50-062 Wrodaw. 
Mi!ej lektury. 

(bg) 

nr 85 

bradowa~a 
Rada Biblioteczna 

W dn. 17.12.1996r. odbylo si~kolejne posiedzenieRady Bi
bliotecznej. W pierwszej czcrsci Spotkania przewodniCZf\.CY 
Rady, dr inz.H.Szarski przedstawil kandydat6w na stanowi
ska zast~pc6w dyrektora Biblioteki G!6wnej nowej kadencji 
1996-1999. Zg!oszone zostaly kandydatury: mgrLucji Talar
czyk-Malcher, kt6ra pelnila dotychczas funkcjcr zast~pcy 
ds.informacji oraz mgr Anny Uniejewskiej pelniftcej dotych
czas funkcj~ zastcrpcy dyrektora ds. Biblioteki G16wnej. Rada 
w tajnym glosowaniu poparla oba wnioski. 

Gl6wnym tematem obrad bylo sprawozdanie z dzialalnosci 
Biblioteki w roku akademickirn 1995/96. Dyr. Szarski sko
~entowal material sprawozdawczy, kt6ry czlonkowie Rady 
otrzymali wczesniej w postaci raportu ,Dzia!alnosc systemu 
biblioteczno-informacyjnego w roku ak. 1995/96". W dysku
sji, kt6ra si~ wywii\_zala udzial wzi~li: prorektor prof: J.Zda
nowski, prof. J.Zwozdziak oraz dr inz. H.Szarski. Prof. 
J.Zdanowski nawiftzUj'l_c do swej roboczej wizyty w Biblio
tece, powr6cil do problemu restrukturyzacji systemu biblio
teczno-informacyjnego na Uczelni i podkreslil potrzeb~ kon
centracji bibliotek i ich dzialalnosci usl~gowej. 

Na zakonczenie posiedzenia, z okazji Swiftt Bozego Naro
dzenia czlonkowie Rady,prze!amali si~ oplatkiem. 

Motto: 
Wod~ czerpa przetakiem, 

kto bez ksill& chce bye zakiem 

(Salomon Rysitiski) 

Przed sesjq_ w bibliotece 
Pod koniec dnia do jednej z bibliotek wpada student i od 

progu zdyszany prosi: 
- Poproszcr ksiftzkcr. Wie pani takft ... z6ltft! 
Kolor jak kolor- ladny, ale tego akurat dnia bylo wiele takich 

,kolorystycznych" zam6wien. Proszono o ,malftniebieskc(', 
,dui:ft zielon<~." itp. Bibliotekarka bierze w6zek i po chwili z 
magazynu wyjei:dza na nim sterta ksii\_i:ek: male, duze, grube, 
cienkie - wszystkie odcienie i:6ltego koloru ... 

- Prosz~ bardzo, to Sf\. wszystkie i:6lte, jakie posiadamy. 
Student po chwili: 
- Wie pani, ona chyba byta czerwona. 

(AU) 
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